
مفهوم هوشمندســازی و ارتقا کیفیت زندگی شــهری در دهه های اخیر 
رویکردهای مختلفی را در ارتباط با توسعه و ارتقاء کیفیت زندگی شهری 

به همراه داشته است.
در سطح بین المللی تمامی کشورهاي دنیا بـه سـمت توسـعه پایدارشـهري، 
از طریـق هوشمندســـازي شهري قدم برداشته اند. لذا حاکمان کشورها 
و مدیران پیشرو شهري، ایجاد شهر هوشـــمند را بهتـــرین گزینه براي 
مدیریت و بهبود کیفیت زندگی شهروندان دانسته اند. در نتیجه رفتن به 
سوي شهر هوشمند یک ضرورت است. به منظور ساخت شهری هوشمند، 
در وحله اول باید تمامی سازمان و ارگان هایی که شهروندان از آن خدمات 
دریافت می کنند هوشمند شوند. شهرداری ها، ادارات مختلف و سازمان های 
دولتی و خصوصی همگی خدماتشان را به صورت هوشمند و الکترونیک 

ارائه دهند تا شهر هوشمند محقق شود.
یکی از سازمان هایی که در اســتان یزد در این زمینه پیشگام بوده است 

سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد است.
به همین منظور سراغ »مرتضی خانی«، مسئول هوشمندسازی سازمان و 
مدیرآموزش و برنامه ریزی سیستم های سازمان نظام مهندسی ساختمان 
رفتیــم و با وی در خصوص عملکــرد واحد تحت مدیریتش به گفت  و گو 

نشستیم.
مرتضی خانی دارای مدرک دکتــری مدیریت تکنولوژی،گرایش نوآوری 
از دانشگاه تهران وکارشناسی ارشد مدیریت تکنولوژی در گرایش انتقال 

تکنولوژی ازدانشگاه علامه طباطبایی تهران است.
ادامه در صفحه 4

اطلاعات می تواند پایه بسیاری 
از تصمیمــات مهــم باشــد 
بــه شــرطی که به درســتی 
جمــع آوری شــده و مــورد 
بهره برداری قرار گیرند. بسیاری 
از خدمــات با اســتناد به این 
اطلاعات به خوبی ارائه خواهد 
شــد اما اگر اطلاعات درستی 
جمع آوری نشده و در دسترس 

قرار نگیرد، ارزش و کارایی خود را از دست خواهند داد.
از ســویی ممکن اســت اطلاعات در نقاط مختلف جمــع آوری وحتی 
اولویت بندی هم بشوند اما تنها در همان نقاط باقی بمانند و تبادلی صورت 
نگیرد این هم باعث از دســت رفتن اطلاعات می شود از این رو می توان 
گفت که تبادل درست اطلاعات راهگشای بسیاری از تصمیم گیری ها و 

حل مسائل است.
در حوزه ســاختمان هم وضعیت به همین منوال است. چرخه ساخت و 
ساز در نهادها، ادارات و سازمان های مختلف صورت می گیرد و هر پرونده 

حاوی اطلاعاتی است که همواره ذخیره شده و هرگز تبادل نمی شوند.
این موضوع باعث می شــود که چرخه ساخت و ســاز کند شده و از ارائه 
خدمات مناســب دور بمانــد از این رو مخاطبان که خــود که مالکان و 
متولی ســاخت و ساز هســتند از این چرخه فاصله می گیرند و به سمت 

ساخت وسازهای خارج از چرخه یا به اصطلاح بدون پروانه خواهند رفت.
در مسیر صدور پروانه های ساختمانی، انبوهی از اطلاعات بین شهرداری، 
سازمان نظام مهندسی، اداره را و شهرسازی، سازمان ثبت اسناد، سازمان 
تامین اجتماعی و شــرکت های خدمات رســان وجود دارد که همه در 

سامانه های مجزایی نگهداری می شوند.
اگر می خواهیم روند صدور پروانه را با مکانیزاسیون کوتاه کنیم و نگذاریم 

مالکان از چرخه دریافت پروانه ســاختمانی خارج شــوند، باید ســامانه 
مشترکی شــکل بگیرد که همه اطلاعات در آن مبادله شود و شبکه ای 
ایجاد شود که ســرعت ارائه خدمات به مردم را کاهش داده و کیفیت را 

ارتقا ببخشد.
بســیاری ار خدماتی که شهرداری و سازمان نظام مهندسی به مردم ارائه 
می کنند باید از شــبکه نرم افزار ارائه شود تا از مراجعات حضوری مردم 
جلوگیری شود. ادامه روند مراجعات حضوری برای مردم و متولیان صدور 
پروانه ساختمانی هزینه دارد. سازمان نظام مهندسی ساختمان در راستای 

وظیفه خود تقویت شبکه نرم افزاری و سخت افزاری را انجام داده است.
مشابه این کار باید در شهرداری و سایر دستگاه ها نیز انجام شود، همه باید 
بیایند و خدمتشــان را در قالب استفاده از ظرفیت های نرم افزار خدمات 
هوشــمند شــهرداری برای صدور پروانه ارائه کنند. هر چند هنوز امکان 
برقراری ارتباط نرم افزار شــهرداری با نرم افزاری سازمان نظام مهندسی 

ساختمانی به دلایل نامعلوم از سوی شهرداری فراهم نشده است.
با توجه به تجربه ای که شهرداری در زمینه هوشمندسازی ارتباط با مردم 
با نرم افزار شــهربین به دست آورد، این شــیوه باید در واحد شهرسازی 

شهرداری نیز دنبال شود..
سازمان نظام مهندسی ساختمان در عرصه هوشمندسازی گام های موثری 
برداشته است برای مثال ســامانه خدمات مهندسی به صورت هوشمند 
فعال شده است و برای توســعه خدمات گاز، تفکیک نیز برنامه هایی در 

دستور کار است.
ســازمان در ایــن حوزه مشــاوران را به همکاری دعوت کرده اســت تا 
ســامانه های نرم افزاری، سخت افزاری مورد نیاز تقویت شود. این اقدامات 
باید از سوی دستگاه های دیگر هم دنبال شود تا بتوانیم به نتیجه دلخواه 

هوشمندسازی صدورپروانه ساختمانی دست یابیم.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد

نشریه داخلی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد

سال نهم - شماره صد و دو - 11 آبان ماه 1398 سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان یزد

یادداشت مدیر مسئول

پیگیری مکانیزاسیون 
برای افزایش صدور پروانه های 

ساختمانی

معماری سازمانی 
مهترین زیرساخت 
برای هوشمندسازی

گام های موثر سازمان 
نظام مهندسی ساختمان 
در راستای هوشمندسازی

اقدامات فاوا شهرداری
جهت مکانیزه شدن 

صدور پروانه ساختمانی

زیرساخت های 
مناسب شهرداری 

برای تحقق هوشمندسازی

طولانی بودن روند صدور پروانه 
=

 افزایش تخلفات

ورود مهندسان جوان 
به صنعت ساختمان استان

بررسی زیرساخت های 
هوشمندسازی پروانه های 

ساختمانی

کاهش 40 درصدی تخلفات 
گام اول  ساختمانی در 

هوشمندسازی

اشتغال ۲ میلیون نفری 
در حوزه صنعت ساختمان
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افزایش راندمان سازمان نظام مهندسی 
با تحقق برنامه های هوشمندسازی

اهمیت تبادل اطلاعات در صنعت ساختمان



دستگاه های مختلف استان این روزها 
اقدامات  در بحث تخلفات ساختمانی 
خوبی انجام داده و یــا در حال انجام 
دارند. برای کاهش تخلفات ساختمانی 
اساسی ترین برنامه مد نظر این است 
که در گام اول تمام مشکلات پیش پای 
مردم برای گرفتن پروانه ســاختمانی 

برداریم.
معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی 
اســتانداری یزد با بیــان این مطالب 
می افزاید: در این راســتا در ابتدای امر 

وارد بحث زمین شدیم. گام اول این بود که بتوانیم مشکلاتی را که مردم 
بــرای گرفتن پروانه دارند به خصوص در بحث زمین ها حل کنیم.نگاه ما 
است که می توانیم برای همه زمینه ایی که در اختیار مردم است چه با سند 
چه بدون سند، چه قولنامه و چه مشاع فقط با شرط اینکه این که زمین 

ماهیت دولتی و مالکیت دولتی را نداشته باشد بتوانیم پروانه صادر کنیم.
»محســن صادقیان« ادامه می دهد: به این ترتیب با کمک تمام همکاران 
در دستگاه های مرتبط و همکاری بسیار خوب قوه قضاییه بهترین گام را 
برداشتیم و 6 ابلاغیه در راستای برداشتن و رفع این مشکلات پیش روی 

مردم گذاشتیم.
وی می افزاید: در همین راستا و بعد از این ابلاغیه ها مشکلات زمین مرتفع 
شد، از این رو باید گام های بعدی را برداریم که اساسی ترین ان این است 

که موانع پیش روی صدور پروانه از جمله بروکراسی اداری تسهیل شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد می گوید: در روند صدور پروانه 
توسط دستگاه های مرتبط اعم از سازمان نظام مهندسی و شهرداری یکی 
از مواردی که مردم برای گرفتن پروانه ساختمانی تشویق شوند این است 
که روند صدور پروانه هم زمان و هم بروکراســی اداری برطرف و تسهیل 
شود. وی اظهار می کند: در این مسیر گام اول را شهرداری یزد برداشت و 

به دنبال صدور پروانه ساختمانی به صورت الکترونیک است.
صادقیان بیان می کند: باید بتوانیــم کاری کنیم که مردم بدون مراجعه 
به ادارات و شــهرداری و با کمترین زمان ممکن و با در اختیار داشــتن 
ابزارهای الکترونیکی بتوانند درخواســت صدور پروانه بدهند. این کار در 
شــهرداری یزد در حال انجام است وگام های اولیه آن برداشته شده است 
و شهرداری می تواند در ماه های آینده صدور پروانه به صورت الکترونیکی 

را اجرایی کند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد می گوید: وقتی مردم بدانند 
برای همه زمین ها می توانند قانونا پروانه ساختمانی بگیرد و برای گرفتن 
پروانه می توانند در کمترین زمان ممکن و بدون مراجعه به شــهرداری و 
دســتگاه های دولتی و بدون روبرو شدن با کارمندان دولتی و طی کردن 
بروکراســی های اداری، می توانند درخواســت صدور پروانه داشته باشند 

الکترونیکی صادر  وپروانه به صــورت 
می شود، از تخلفات دور خواهند شد.

وی ادامه می دهد: مــردم می توانند با 
توجــه به طرح تفصیلی شــهر از حق 
خودشــان آگاه شــود و قانونا به حق 
ابزار  مکانیزاسیون  برســند.  خودشان 
تشــویقی بســیاری خوبی برای مردم 
است و به این ترتیب در گرفتن پروانه 
تشویق می شــوند و ساختمانشان را با 

دریافت پروانه از شهرداری می سازند.
صادقیان می افزاید: اگر مردم را در امر 
ساخت و ساز به دو دسته تقسیم کنیم، گروهی انبوه سازانی و پیمانکارانی 
هســتند که ساخت و ســازهای انبوه دارند و گروهی نیز مردمی هستند 
که در حال ساختن خانه اشان هستند. با الکترونیکی شدن صدور پروانه 
ساختمانی، قطعا در روند کار انبوه سازان و شرکت های ساختمانی تسهیل 
خواهد شد و در گروه دوم نیز مردم از قوانین و مقررات و دستور العمل ها 

مطلع می شوند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد اظهار می کند: به این ترتیب 
مردم وقتی که از حق و حقوق خودشــان مطلع نیستند و تجربه ای برای 
ساخت وساز ندارند و اطلاعاتی از طی شدن روند صدور پروانه ساختمانی 
ندارند ومراجعه به ادارات دولتی برایشــان دشوار است ودر بدترین حالت 
اعتمادی به جامعه مهندســان و نهادهای عمومی از جمله شهرداری ها و 
دولت ندارند؛ وقتی بدانند می توانند به صورت الکترونیکی و بدون مراجعه 
به ادارات دولتی چنین درخواستی برای صدور پروانه داشته باشند، قطعا 
راغب خواهند بود که روال اداری را طی کنند و این ابزارهای الکترونیکی 
قطعا در تمایل مردم به صدور پروانه و گرفتن پروانه تاثیر بسزایی خواهد 

داشت.
وی می افزاید: وظیفه ما است که تمام موانع و مشکلات پیش روی مردم 
را مرتفع کنیم و از طرفی هم انتظار ما از مردم این است که برای گرفتن 
پروانه اقدام کنند و دیگر وظیفه ما به عنوان دولت و وظیفه شــهرداری ها 
و ســازمان نظام مهندسی است که بتوانیم خدمات خوبی را به مردم ارائه 

دهیم.
صادقیان اضافه می کند: با مکانیزه شدن هم از نظر کیفیت و هم بعد زمان 
و کاهش بروکراسی های اداری، نباید دیگر لازم باشد مردم برای هر گونه 
دریافت خدمت به شهرداری و دستگاه های دیگر مراجعه داشته باشند. به 
این ترتیب اعتماد مردم بیشتر خواهد شد و مردم با آگاهی داشتن از طرح 
تفصیلی شهر و حق وحقوقی که در این طرح دیده شده است قطعا اعتماد 
بیشتری به جامعه مهندسی و شهرداری پیدا خواهند کرد و انتظار ما این 
است که صدور پروانه الکترونیکی بتواند در افزایش تعداد پروانه های ساخت 

و کاهش تخلفات ساختمانی قطعا موثر باشد.

در مردادماه سال گذشته، در راستای اجرای 
مصوبات شــورای اسلامی شــهر و ســرعت 
بخشیدن به روند صدور پروانه های ساختمانی 
و تســهیل آن و همچنین تعیین متولی برای 
رفع موانــع موجود و ایجــاد هماهنگی بین 
بخشی، »مجتبی فرهمند« معاون شهرسازی 
و معمــاری شــهرداری یــزد مدیــر پروژه 
هوشمندســازی صدور پروانه های ساختمانی 

منصوب شدند.
معاون شهرســازی و معماری شهرداری یزد 
در جلســه ای با بیان اینکه 7۰ درصد افرادی 
که شرایط دریافت پروانه ساختمانی را دارند، 
برای دریافت آن اقدام نمی کنند، این وضعیت 
را ناشــی از نبود باور در خصوص پیاده سازی 
روش های جدید مدیریت شهری دانسته بود.

»مجتبی فرهمند« تاکید کرده بود که اساسا 
در ابتــدا باید این باور را داشــته باشــیم که 

می توانیم شهر را با روش های جدید مدیریت کنیم و خیلی مهم است 
که این دیدگاه در استان جاری و ساری شود.

وی با اشاره به عدم نگاه دستگاه ها به مدیریت هوشمند شهری گفت: 
دســتگاه ها به این زمینه توجهی ندارند و مجبور هستیم که در قالب 
شــهرداری حرکت کنیم که نمونه آن هوشــمند ســازی پروانه های 
ساختمانی است که دغدغه همه، عدم استقبال مردم از گرفتن پروانه ها 

است.

وی بــان بیان اینکه 7۰ درصــد از افرادی که 
در یزد می توانند پروانه ســاختمانی دریافت 
کنند نســبت به اخــذ آن اقــدام نمی کنند، 
دلایل متعددی را یادآور شــد و افزود: یکی از 
دلایل آن طول کشــیدن فرآیند صدور پروانه 
ســاختمانی و استعلامات آن است که طبیعتاً 

خواست عمومی  بر کاهش این زمان است.
فرهمند ادامه داد: فرآیند هوشمند سازی در 
شهرداری یزد شروع شده و به این صورت که 
مالک در شهرداری احراز هویت شده و مدارک 
مالکیت را تحویل می دهــد و کد رهگیری و 
رمز عبــور را دریافت می کند و از آنجا به بعد 
تا صدور پروانه نیازی به حضور در شــهرداری 
ندارد و تمام استعلامات از طریق سایت انجام 

می شود.
معاون شهرســازی و معماری شهرداری یزد 
اظهار داشــت: بارگذاری طرح تفضیلی شهر 
روی سایت،یکی از اقدامات بسیار خوبی است که مردم با دسترسی های 
مختلف می توانند وارد سایت شوند و اطلاعات و مشخصات مختلف را 
از ملک مورد نظر به دســت آورند و این کار سبب کاهش تخلفات نیز 

شده است.
وی افزود: همه این اقدامات شــهرداری در راســتای هوشمندسازی 
مراحل صدور پروانه اتفاق افتاده و امید است که سایر متولیان هم وارد 

عمل شوند و با همکاری با شهرداری، مسیر را تسهیل کنند.

افزایش صدور پروانه های ساختمانی 
در کشور

مرکز آمار ایران در گزارشــی از افزایش 66/۵درصدی حجم صدور 
پروانه های ســاختمانی در نقاط شــهری کشور طی زمستان سال 

گذشته نسبت به فصل پاییز ۹7 خبر داد.
به گزارش »دنیای اقتصاد« تازه ترین اطلاعات منتشر شده از وضعیت 
صدور پروانه های ساختمانی در شهرداری های کشور از سوی مرکز 
آمار ایران نشان می دهد: در زمستان سال گذشته، ۴۹هزار و ۸7۵ 
فقره پروانه ســاختمانی توسط شهرداری های کشور صادر شده که 
در مقایسه با فصل گذشته آن حدود 66/۵درصد و نسبت به فصل 
مشابه سال قبل از آن حدود ۲۱/۱درصد افزایش داشته است. این 
گزارش حاکی از آن است که از مجموع پروانه های صادر شده بیش 
از ۹۳ درصــد پروانه ها مربوط به احداث بنــای جدید و مابقی به 

افزایش بنا مرتبط بوده است.
آن طور که مرکز آمار ایران گزارش داده در این بازه زمانی، در شهر 
تهران نیز معادل ۲ هزار و 6۸۱ فقره پروانه ســاختمانی از ســوی 
شــهرداری تهران صادر شده که نســبت به فصل گذشته معادل 
۱۴/7درصد و نسبت به فصل زمستان ۹6، معادل ۲۴/۳درصد رشد 
داشته است. مجموع مساحت زیربنادر پروانه های احداث ساختمان  
صادرشده از سوی شــهرداری تهران در زمســتان ۱۳۹7 بالغ  بر 
۳۵۵۲هزار مترمربع بوده اســت که نسبت به فصل گذشته حدود 
۵/۴ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود ۲۹/۸ درصد 

افزایش داشته است.
این آمار نشــان می دهد تعداد واحد مســکونی پیش بینی شده در 
پروانه های صادر شده برای احداث ساختمان در زمستان سال ۹7، 
بالغ بر ۱۱۴ هزار و 6۱۴ واحد بوده که نســبت به فصل گذشــته 
حدود ۵۰ درصد و نســبت به فصل مشــابه ســال گذشته حدود 
۲۳/۹درصد رشــد را نشــان می دهد. با توجه به تعداد پروانه های 
صادر شــده برای احداث ساختمان، متوسط تعداد واحد مسکونی 
در پروانه های احداث ســاختمان معادل ۲/۵ واحد و در پروانه های 

احداث ساختمان مسکونی معادل ۲/6 واحد بوده است.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قزوین:
قیمت گذاری مسکن باید بر اساس 
کیفیت ساخت و مصالح مرغوب 

تعیین شود
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قزوین گفت: کیفیت 
ساخت و ساز، استفاده از مصالح مرغوب و استاندارد و رعایت اصول 

فنی باید مهمترین شاخص قیمت گذاری ساختمان ها باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، ســید کاظم مجابی ســه شنبه شب در 
مراسم افتتاح نمایشگاه صنعت ساختمان قزوین که در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللی قزوین برگزار شد اظهارداشت: صنعت 
ساختمان از اولین صنایعی است که در اشتغال کشور نقش مهمی 

ایفا می کند و رونق آن به روند کاهش بیکاری منجر می شود.
وی بیان کرد: میزان سرمایه در گردش صنعت ساختمان بسیار قابل 
توجه اســت و می تواند بسیاری از مشاغل مختلف را نیز به گردش 

درآورد.
مجابــی بیان کــرد: در 
این  تحریــم  شــرایط 
نیازمند توجه  صنعــت 
بیشتر اســت زیرا قادر 
اســت تــا ۲۰ درصــد 
اشتغال کشور را محقق 
کند لــذا جدی گرفتن 
نیازمند  بخــش  ایــن 
این  در  منطقی  رویکرد 

عرصه است.

نظام مهندسی استان ها

پیگیری مکانیزاسیون 
برای افزایش صدور پروانه های ساختمانی

طولانی بودن روند صدور پروانه = افزایش تخلفات
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سازمان نظام مهندسی یکی از ارگان های مهم در مسیر 
صدور پروانه های ســاختمانی است و تاکنون با توجه به 
این جایگاه گام های موثری را در مســیر هوشمندسازی 
برداشته است. یکی از این اقدامات سامانه درون سازمانی 
برای ارسال نقشه ها به مهندسان برای تائید نقشه است 
کــه به این ترتیب زمان مورد نظر برای تائید نقشــه به 

مراتب کاهش یافته است.
در ادامه گفت  و گوی نشریه پیام نظام با »عباس معتمد راد« 
مدیر فنی و مشارکتهای حرفه ای سازمان نظام مهندسی 
ساختمان را در ارتباط با اهمیت هوشمندسازی و نقش 

سازمان نظام مهندسی ساختمان با هم می خوانیم.

درباره پروسه هوشمندســازی صدور پروانه ساختمانی و نقش 
سازمان نظام مهندسی ساختمان توضیح دهید.

اواسط سال گذشــته با توجه به رسیدگی شورای شهر به موضوع تخلفات 
ســاخت و ساز، شورای شهر به شهرداری تکلیف کرد که روند صدور پروانه 
را تســهیل کند و یکی از اعضای شورای شهر به عنوان مسئول کمیسیون 

هوشمندسازی انتخاب و این موضوع به مرحله اجرایی رسید.
اینکه مردم احساس کنند که بدون مراجعه به شهرداری ونظام مهندسی و 
هیچ ارگان دیگری می توانند مسیر صدور پروانه را پیگیری کنند، اثر روانی بر 

افزایش تمایل مردم به سمت دریافت پروانه خواهد داشت.
مردم نباید از اینکه وارد سیستم شهرداری، اداری و دولتی می شوند، وحشت 
داشته باشــند. آنها زمانی که این پیچیدگی ها را مشاهده می کنند، از طی 

کردن این مسیر سرباز می زنند.
افزایش ســرعت انجام کار در مسیر صدور پروانه ساختمانی مسلما تخلفات 
را کاهش خواهد داد. در این مســیر اقداماتی انجام شده و تعاملاتی از سال 
گذشــته بین شهرداری و سازمان نظام مهندسی ساختمان برقرار شده بود 
که نتیجه دلخواه حاصل نشــد امابا تغییر مدیریت سازمان نظام مهندسی 
ساختمان از یک سال پیش، ارتباط خوبی با ارگان های مختلف برقرار شده و 

به نتایج خوبی دست یافته است.

شما هوشمندسازی را چگونه تعریف می کنید؟
هوشمندسازی صدور پروانه های ساختمانی بخش های مختلفی دارد و در این 
مسیر با ارگان های مختلف ارتباط پیدا می کند. یک نرم افزار واسطی در این 
مسیر باید طراحی شود که مردم ورود می کنند و در اثر ارتباط با ارگان های 

مختلف کارشان پیش می رود.
در ابتدای کار مردم خدمات شــهرداری را مطالبه می کنند وبعد ارگان ها و 
ســازمان های دیگر از جمله سازمان نظام مهندسی قرار دارند. عمده ارتباط 

مردم با نرم افزار شهرداری، از ناحیه نظام مهندسی است.

ســازمان نظام مهندسی ساختمان در چه مرحله از صدور پروانه 
ساختمانی قرار دارد؟

اکنون در حال اصلاح هســتیم تا نرم افزار هوشمندسازی تکمیل شود و با 
گزارشات جدید وارد سامانه خواهیم شد تا کار را به خوبی پیش ببریم. حتی 
پیشنهاد سازمان نظام مهندسی ساختمان این است که این هوشمندسازی تا 
مرحله دریافت پایان کار ادامه یابد. نرم افزار را زودتر شروع کردیم تا مشکلی 
بعد از راه اندازی سامانه نداشته باشیم. نرم افزار جدید در سازمان در حال تهیه 

است و نرم افزار واسطی بین نظام وشهرداری ایجاد شده 
است و به جایی رســیدیم که نقشه ها به هیح عنوان به 

صورت دستی رد و بدل نمی شود.

هــدف از مشــارکت شــما در اجــرای طرح 
هوشمندسازی چیست؟

با مکانیزه کــردن مراحل صدور پروانه، رانت هایی که در 
اثر داشتن اطلاعات بیشتر ایجاد می شود، کاهش خواهد 
یافت. وقتی ارتباط انســانی با کارشناسان مراحل صدور 
پروانه نداشته باشیم و کارها به صورت سیستمی اجرایی 
شود کسی امکان اعمال نفوذ نخواهد داشت و مسیر هم سریع تر و هم دقیق 
تر پیش خواهد رفت. سازمان نظام مهندسی ساختمان در این مسیر تعامل 
خوبی را با شهرداری دارد و قرار است که اطلاعات کامل دفاتر مهندسی را در 
اختیار سامانه قرار دهد تا کسی برای دریافت خدمات به دنبال دفتر نباشد و 
مراجعه حضوری کاهش یابد و مالکان به راحتی می توانند شرکت های صاحب 

صلاحیت ساخت و ساز را انتخاب کنند.

ارتباط نرم افزار شهرداری و نظام مهندسی قرار است به چه نحوی 
برقرار شود؟

سازمان نظام مهندسی با شروع روند هوشمندسازی پیشنهاد داد که نرم افزار 
مورد نیاز برای اجرای طرح هوشمندسازی را طراحی کند اما مورد موافقت 
شهرداری قرار نگرفت هر چند بخش بزرگی از خدمات صدورپروانه در نظام 
مهندســی اتفاق می افتد. شهرداری این وظیفه را تقبل کرد و نرم افزاری را 
راه اندازی کرد که قابلیت پشتیبانی اطلاعات سازمان نظام مهندسی ساختمان 
را ندارد. عملیات بارگذاری اطلاعات بر روی سامانه مذکور از ابتدای مهرماه 
آغاز شده است از این رو سازمان نظام مهندسی ساختمان نسبت به طراحی 
نرم افزار وارد عمل شــده بود و اکنون زمانی است که این نرم افزار با سامانه 

شهرداری به هم متصل شوند که این اتفاق رخ نداده است.
برای ســامانه هوشمندسازی قطعا این نرم افزار به درد نمی خورد و از سوی 
دیگر کسی که نرم افزار کلی را تولید می کند، قطعا نمی تواند شرایط داخل 

سازمان نظام مهندسی ساختمان را اعمال کند.

این هوشمندســازی با هدف کاهش تخلفات ساخت ساز اجرایی 
شده است، نحوه تعامل دستگاه های متولی در این مسیر چه نقشی 

دارد؟
تخلفات ساختمانی به مسئله ملی تبدیل شده است و با دغدغه های مهندس 
صادقیان معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد این موضوع به عنوان 
یکی از اولویت های جدی اســتان مورد رسیدگی قرار گرفت. در این راستا 
کمیته رســیدگی به تخلفات ساخت و ساز تشکیل شد و با توجه به اینکه 
سازمان نظام مهندسی در این مسیر انگیزه دارد و تعداد زیادی از مهندسان در 
این مسیر شاغل خواهند شد، مدیریت این کمیته به سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان واگذار شد. با برگزاری جلسات منظم این کمیته، دستاوردهای 
بسیار خوبی حاصل شده است که از جمله آن می توان به ابلاغیه های مهندس 

صادقیان برای رفع موانع در مسیر دریافت پروانه های ساختمانی اشاره کرد.
امید است با تعامل بیشــتر دستگاه ها و تسهیل کردن مراحل صدور پروانه 
به ویژه با مکانیزاسیون کرده مسیر، مردم به دریافت پروانه های ساختمانی 

ترغیب شوند و تخلفات ساخت و ساز کاهش یابد.

بررســی ظرفیت های نرم افزاری و ســخت افزاری برای هوشمندسازی 
مراحل صدور پروانه ساختمانی از اهمیت بسیاری برخوردار است.

این موضوع هم در ســازمان نظام مهندسی ساختمان و هم شهرداری در 
دست پیگیری است و قرار است با برقراری تعامل و ارتباط مناسب بین آنها 

و تبادل اطلاعات، الکترونیکی شدن پروانه ها محقق شود.
در ادامه گفت  و گوی پیام نظام با »حسین مهراندیش« مشاور ای تی سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان یزد درباره زیرساخت های نرم افزاری برای 

اجرای طرح هوشمندسازی پروانه های ساختمانی را با هم می خوانیم.

لطفا درباره نرم افزارهایی که برای هوشمندســازی لازم است 
توضیح دهید.

نرم افزار لازم برای هوشمندســازی صدور پروانه باید ضمن پوشش کلیه 
فرایندها به صورت سیســتمی بگونه ای باشــد که تمام مراحل را طبق 
زمانبندی کنترل نماید و با ایجاد کردن بسترهای لازم جهت ارتباط آنلاین 

بین ارگانهای متولی و مالکین زمینه خدمت رسانی بهتر را فراهم نماید.
ســامانه هوشمند باعث شفاف ســازی مراحل و روند کار، توزیع عادلانه 
کار برای مهندسین، افزایش آگاهی شهروندان از اطلاعات پروانه، کاهش 
مراجعات آنان به اشخاص خواهد شد در نتیجه شاهد کاهش فساد، تقلب 

و امضاهای طلایی و همچنین افزایش سرعت عمل خواهیم بود.

مورد بعدی که این سیســتم نیاز دارد انطباق پذیری با فرایندهای جدید 
با حداقل هزینه خواهد بود. در حال حاضر فرایند  های سازمانی که چند 
مدت یکبار دستخوش تغییرات می شود و نیاز به ارتباط با سازمانهای دیگر 

دارد با استفاده از سامانه  های BPMS پیاده سازی می شود.

دستگاه های مختلف چگونه می توانند با این نرم افزار به هم لینک 
شوند.

در حال حاضر روند صدور پروانه جهت بهره برداری داخلی سازمان نظام 
مهندســی و کنترل فرایندهای درون سازمان با توجه به ترکیب سایت و 
نرم افزار بگونه مناسبی فراهم شده است. با توجه به اینکه پیاده سازی نرم 
افزار سازمان توسط خود سازمان صورت گرفته است ضمن پوشش روند 

جاری سیستم تطابق پذیری خوبی با تغییرات دارد.

آیا زیرساخت لازم برای اجرای طرح هوشمندسازی مراحل صدور 
پروانه وجود دارد و آیا نرم افزاری که نظام مهندسی آماده کرده 

کیفیت لازم در روند هوشمند سازی را دارد یا خیر؟
بسترهای ســخت افزاری لازم جهت پیاده سازی سامانه هوشمند صدور 
 پروانه از قبیل ســرور برخط و پهنای باند مناســب اســت که به همت 

واحد IT سازمان فراهم شده و قابل بهره برداری می باشد.

برای گسترش فرهنگ صادرات باید 
این فرهنگ در لایه های مدیریتی 

جامعه رسوخ کند
احمــد علی فــلاح نایــب رئیس اول 
ســازمان، در گفت  و گو با واحد روابط 
عمومی به مناســبت ۲۹ مهرماه روز 
صادرات گفت: در هر کشــوری برای 
بر  صادرات،علاوه  فرهنگ  گســترش 
آماده سازی افکار عمومی و بنگاه های 
اقتصادی، این فرهنگ باید در لایه های 
مدیریتی جامعه رســوخ کند تا انجام 
صادرات بتواند تحقق یابد. وی افزود: تسهیل امور بازاریابی، سرمایه 
گذاری به منظور انجام صادرات، تشــویق خصوصی ســازی، حذف 
مقررات دست و پاگیر و... از جمله عوامل مؤثر در ارتقاء صادرات است.

نماینده سازمان نظام مهندسی ساختمان اســتان یزد در کارگروه 
توسعه صادرات خدمات فنی و مهندســی کشور، اهم اقدامات این 
کارگروه را فرهنگ ســازی موضوع در بین اعضای سازمان ها، تعامل 
مثبت با دســتگاه های متولی صادرات و توانمندسازی اعضای علاقه 

مند جهت ورود به بازارهای بین المللی دانست.
 وی در پایان با اشــاره به برنامه ریزی صورت گرفته از ســوی این 
کارگروه جهت ارائه خدمات آموزشی به اعضاء در ۴ سطح مقدماتی، 
متوسط، پیشــرفته و عالی، از اعضای سازمان جهت شرکت در این 

دوره ها که از سوی سازمان اطلاع رسانی می شود دعوت نمود.

نایب رئیس انجمن انبوه سازان:
بهترین زمان ساخت مسکن

در دوره رکود است
نایب رئیس انجمن انبوه ســازان با اشــاره به اینکه تولید مسکن در 
کشور حتی به ۳۰۰ هزار واحد مسکونی در سال هم نمی رسد، گفت: 
سازنده های حرفه ای به خوبی می دانند که در این دوره رکود باید برای 
ساخت مسکن اقدام کنند.به گزارش اخبار ساختمان، ایرج رهبر در 
پاسخ به این سوال که در دوره ای که بخش مسکن دچار رکود شده، 
آیا ســازندگان حرفه ای نیز از ساخت و ساز دست کشیده اند، گفت:                                                                                                                        
به هر حال رکود معاملات مســکن که به دلیل افزایش بیش از حد 
قیمت ها در یک و نیم سال گذشــته رخ داد، طبیعی است، اما این 
را                                                                                        باید متذکر شوم که اتفاقا ســازندگان حرفه ای در این دوره رکود 
وارد عرصه ساخت و ساز می شوند تا در دوره رونق ساخت واحدهای 

مسکونی آنها تمام شده باشد.

ســالانه 600 هزار مسکن در کشــور کمتر از نیاز تولید 
می شود

رهبر با اشاره به اینکه برخی از سازندگان که سرمایه محدودی دارند، 
به دلیل اینکه می خواهند ســرمایه خود را                                                                                        آزاد کنند، از قیمت های 
پیشنهادی تا حدودی عقب نشینی می کنند، اظهار داشت:                                                                                                                                                                                                           بر اساس 
طرح جامع مسکن ســالانه باید در کشور ۹۰۰ هزار واحد مسکونی 
احداث شود، اما در خوش بینانه ترین حالت ۳۰۰ هزار مسکن تولید 
می شود. نایب رئیس انجمن انبوه سازان ادامه داد: به هر حال کاهش 
ساخت مسکن می تواند در آینده به ضرر بخش مسکن و حتی اقتصاد 
کشور تمام شود؛ چراکه مسکن موتور محرکه اقتصاد کشور است و با 

رونق این بخش بیش از چند صد شغل رونق می گیرد.

دولت در طرح اقدام ملی به تولید ثروت فکر نکند
وی با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن گفت:                                                                                                                        طرح اقدام ملی مسکن 
که به زودی ثبت نام آن آغاز خواهد شــد، شــاید تا حدودی بخش 
مســکن را                                                                                        از این رکود خارج کند، اما چاره کار برای بخش مسکن و 

رونق دادن به تولید مسکن حمایت دولت از بخش خصوصی است.
رهبر ادامه داد: اینکه دولت در طرح اقدام ملی که با مشارکت بخش 
خصوصی پیش خواهد برد، نباید همانند کارهای عمرانی به آن نگاه 
کند و این دولت است که باید در این طرح به بخش خصوصی تضمین 

بدهد.

خبر
گام های موثر سازمان نظام مهندسی ساختمان 

در راستای هوشمندسازی

بررسی زیرساخت های هوشمندسازی پروانه های ساختمانی
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وی درحدود۹ سال است که به بازارصنعت وارد شده و 
دربنگاه های بزرگ وپروژه هایی درسطح ملی کار کرده 
ودارای تجربه می باشد. همچنین چندین سال است 
در حوزه برنامه ریزی وپیشبرد استراتژی درحال کار و 

تجربه اندوزی است.
مرتضی خانی از ۸ ماه پیش به سازمان نظام مهندسی 

ساختمان استان یزد پیوست.
این فارغ التحصیــل دکتری مدیریــت تکنولوژی 
درباره خودش می گوید: به شــدت به دنبال پژوهش 
و یادگیــری موضوعــات جدید، بخصــوص حوزه 
فناورانه هستم و در حوزه های شبکه کردن یا همان 
شبکه سازی تخصص دارم. باتوجه به کاروتجربه6-7 

ســاله در برنامه ریزی بخصوص برنامه ریزی استراتژیک همیشه به دنبال 
یادگیری مطالب وموضوعات جدیدی بودم.

در ادامه گفت  و گو پیام نظام با خانی را از نظر می گذرانید.

در خصوص بخش های مختلف واحد خود توضیح می دهید؟
یکی از بخش های واحد، حوزه آموزش ســازمان اســت. این بخش در یک 
سال اخیرعلاوه بر برنامه های بازآموزی وبرگزاری دوره های ارتقایی، رویکرد 
جدیدی را در مجموعه ایجاد کرده که اولین ومهم ترین آن برونســپاری و 
همکاری با دانشگاه ها، موسسات آموزشی وآموزشگاه ها بوده است. رویکرد 
دوم مرتبط با بحث هوشمندســازی اســت که در آن توجــه به نوآوری 
وفناوری های نوین در صنعت ساختمان را در دستور کار خود قرار داده است.

کار مهم دیگر درحوزه آموزش،اضافه شدن دوره های تکمیلی مهندسی در 
راستای تکمیل مهارت های مهندسان است. این در حالی است که تا پیش 

از این تنها دوره های بازآموزی وتخصصی برای مهندسین برگزار می شد. 
دوره های تکمیلی بیشتر به افزایش مهارت مهندسین توجه دارد ومباحثی 
چون حقوق و اقتصاد مهندسی و در بحث هوشمندسازی، شبکه سازی را 
پوشــش می دهد. در شبکه سازی به دنبال آن هستیم که چگونه زنجیره 
ارزش ســاختمان را با هم شبکه کنیم. زنجیره ارزش ساختمان از مجریان 
متعدد، دفاتر طراحی و همچنین نهادهای مختلفی که در این راستا همکاری 
دارند از جمله شــهرداری، اداره راه و شهرسازی، شرکت گاز اداره کل ثبت 

اسناد و... تشکیل شده است.
هدف ما ایجاد یک شبکه میان همه این نهادهاست به گونه ای که رویکرد 
برد- برد داشته باشیم که در وهله اول تبادل اطلاعات بین نهادهای مختلف 
به درستی صورت گیرد و در وهله دوم کارایی همه دستگاه ها افزایش یابد و 

یادگیری جمعی صورت پذیرد.

شبکه سازی چگونه محقق می شود؟
یکی از ابزارهای شبکه ســازی استفاده از یک سیستم یکپارجه سازمانی 
است. برای واردشدن به این سیستم ها پیش نیازی وجود دارد و آن توجه به 

معماری سازمانی است.
در معماری سازمانی ابتدا باید تمام داده ها و فرایندهای موجود در سازمان را 
شناسایی کرده و مدون سازی نمود و در مرحله بعدی به چگونگی بهبود این 

فرایندها می پردازد تا خروجی بهتری حاصل شود.

آیا برای این مراحل نیاز به ساختار قبلی وجود دارد؟
بله. ماحصل تمام این مراحل داشتن یک برنامه خوب و جامع برای سازمان 
اســت. با نگاه خوبی که ســازمان به بحث آموزش و برنامــه ریزی دارد، 
خوشبختانه سازمان نظام مهندسی یزد جزو ۳-۴ سازمان نظام مهندسی 

در کشور است که دارای واحد برنامه ریزی است. 

اهمیت و جایگاه برگــزاری دوره های آموزشــی در این میان 
چیست؟

هوشمندسازی زیرساخت هایی نیاز دارد که برخی از مهندسین با آن آشنا 
نیستند و به همین دلیل مبحث آموزش اهمیت می یابد. 
در همین راســتا دوره های آموزشی برگزار می گردد و 
بازدیدهایی از نمایشــگاه ها با فناوری نوین ترتیب داده 
می شود تا مهندسین از نزدیک تکنولوژی و فناوری را 
لمس کند. همینطــور دوره های آنلاین و مجازی برای 
آموزش مهندسین در نظر گرفته شده است که اولین 
دوره از آن نیز برگزار و از چندین اســتان دیگر نیز در 

آن حضور داشتند.

دیگر اقدامات شما در حوزه آموزش چیست؟
اقدام دیگــر در واحد آموزش، آماده ســازی کتابخانه 
دیجیتالی است که مهندسان ســازمان بتوانند بدون 
حضور در ســازمان بــه فایل ها و کتاب ها دسترســی 
داشته باشــند. در حال حاضر زیرساخت این کار آماده 

و برنامه ریزی شده است.
یکــی ازرویکردهای نوآورانه در حوزه هوشمندســازی 

برگــزاری دوره های بوت کمپ اســت که شــامل 
یادگیری های خاص است و اولین دوره آن در زمینه 
خدمات مهندسی چندی قبل برگزار شد. البته با توجه 
به نیازی که به این دوره حس شد احتمالاً این دوره در 
ماه آینده نیز برای عموم مهندسین برگزار خواهد شد. 
درحوزه آموزش به شهرستان ها رفته تا آموزش های 
لازم برای استفاده از نرم افزارها داده شود. جلسه ای در 
شهرستان ها و با حضور مدیران برگزارشد تا به مدیران 

دفاتر آموزش کلی بدهند.
در واقع آموزش جزء لاینفک وجدانشــدنی سازمان 
است که در نبود آن، سازمان از پویایی لازم برخوردار 

نخواهد شد.

یکی از بخش های تحت مدیریت شما واحد آمار و فناوری اطلاعات 
است. اندکی درباره آن توضیح می دهید؟

واحد آمار و فناوری اطلاعات شامل دو بخش سخت افزار و نرم افزار است. 
از مهم ترین اقداماتی که در دوره هشتم هیئت مدیره صورت گرفت تولید 
بیش از 7۰۰۰ کارتابل الکترونیک برای تمام اعضا و فعال ســازی ســامانه 
مکاتبات اداری برای سازمان بود. در بحث سخت افزاری تمامی تجهیزات 
ســازمان که به نوعی دچار مشکل بودند بهســازی شد. دفاتر نمایندگی 
شهرستان ها که تا قبل از این دوره به صورت دستی و با نرم افزارهای خاص 
خود کار می کردند با همکاری و مشارکت های حرفه ای که انجام گرفت به 

سامانه خدمات مهندسی متصل شدند.

اقدام دیگری را در حوزه آمار و فناوری اطلاعات دنبال کرده اید؟
بله. از موارد دیگر که در این واحد انجام شــده بحث استانداردهای امنیت 
اطلاعات )ISMS( اســت که پیش نیازهایی دارد و در این راستا اقداماتی 
انجام شده از جمله: مستندسازی شبکه سازمان، بهبود نرم افزار کنترل و 

نظارت، ایجاد اپلیکیشین موبایل.
فعالیت دیگری که صورت گرفته است تهیه آرشیو الکترونیکی بوده که برای 
ایجاد آن مصاحبه هایی انجام شــد و این مصاحبه ها هنوز ادامه دارد تا آمار 
و اطلاعات به درســتی آرشیو شود. چرا که واحد برنامه ریزی تنها با اتکاء 
به آمار است که می تواند برنامه ریزی را انجام دهد و پیش نیاز آن داشتن 
اطلاعات و داده های درســت اســت تا بتواند به آمارهای درست و به موقع 

دسترسی داشته باشد. 

اندکی درباره فعالیت های ملموس خود در واحد برنامه ریزی در 
راستای هوشمندسازی توضیح می دهید؟

از دیگرکارهایی واحد برنامه ریزی در راستای هوشمندسازی، رصد کردن 
پاسخ های غیر حضوری است. تلفن هایی که به صورت غیر حضوری پاسخ 
داده می شوند باید در سطح ۸۰درصد مطلوب باشد و چنانچه پایین تر از این 

سطح باشد به واحد مربوطه گزارش داده می شود.
اقدامی هوشــمند دیگر در واحد برنامه ریزی ارائه خدمات براســاس نیاز 
مشــتریان یا همان ذینفعان شــامل مالکین،مهندســین،مجریان ودفاتر 

نمایندگی است. 

چگونه این امر را محقق کردید؟ 
به این منظور فرم های پایه رضایتمندی برای تمامی بخش های ســازمان 
طراحی می شود و در اختیار ذینفعان قرار می گیرد تا واحد برنامه ریزی بتواند 

بر اساس نتایج آن بهتر تصمیم بگیرد.

اهمیت این کارها در چیست؟
تمامی این موارد در نهایت به همان شبکه سازی ختم می شود که مزیت هم 
افزایی را برای سازمان به همراه دارد. در نتیجه ی این هم افزایی خرد جمعی 

شکل خواهد گرفت و کارهای بزرگی انجام خواهد شد.

اوضاع سازمان در زمینه هوشمند سازی قبل از ورود هیئت مدیره 
جدید چگونه بود و در این دوره چه تغییری کرده است؟

در واقع می توان گفت قبل از آن واحد برنامه ریزی وجود نداشــت. جناب 
آقای سالاری؛ ریاست محترم سازمان، با توجه به تجربه های ارزشمندی که 
داشته اند نیاز سازمان به یک واحد برنامه ریزی که کل واحدها را شبکه سازی 

کند را ضروری حس کردند و واحد برنامه ریزی را راه اندازی کردند.

پس از ایجاد این واحد چه کارهایی صورت گرفت؟
پس از ایجاد این واحد ابتدا تحلیلی روی فرایندهای داخلی سازمان انجام 
شد و دریافتیم که در حوزه های مختلف از جمله درباره مهندسین و کارکرد 
آن ها و یا در موارد ســخت افزاری ســازمان، یا آماری وجود ندارد و یا آمار 
موجود ناقص اســت. به این نکته رســیدیم که زمانی می توان به درستی 
برای سازمان برنامه ریزی کرد و برنامه استراتژیک تدوین نمود که اطلاعات 
درســتی در دسترس باشد. برنامه های اســتراتژیک در وهله اول تعاملات 
داخلی در ســازمان و در وهله بعدی تعاملات با ذینفعان بیرونی را تعیین 

می کند. 
در بدو ورود بنده به این ســازمان این نگاه پایه ریزی شــد و اکنون بعد از 
گذشت ۸ ماه در حال پیاده سازی یک سامانه یکپارچه هستیم که تمامی 

سامانه ها را در خود جای دهد. 
فرآیندهای ســازمان به خصوص فرایندهای داخلی شناســایی و ساختار 
شکست آن ها مورد تحلیل قرار گرفته است. ازنظرتجهیزات مثل سخت افزار 
سازمان و ستاد در حال حاضر شرایط قابل قبولی دارد. روابط سازمان با دفاتر 
نمایندگی ها کاملا یکپارچه شده است به گونه ای که شاید تا قبل از این دوره 
اطلاعات شهریزد را هم به طور کامل نداشتیم ولی اکنون کل اطلاعات وآمار 

دفاتر نمایندگی را با ریزعملکرد وکارکرد و اعضا را در اختیار داریم. 

این مسیر به کجا باید برسد؟
قصد داریم دوره های آموزش مجازی و آنلاین را تا بودجه معادل ۱۵۰میلیون 
تومان فعال سازی کنیم. به دنبال این هستیم که تا پایان سال جاری، آمار 
و اطلاعات دقیق، صحیح و به موقع منتشر شود و داشبوردهای مدیریتی 
ایجاد شود که با توجه به ماهیت سازمان که یک سازمان مردم نهاد است، 

ریز اطلاعات وآماررا به همه اعضای سازمان برساند.

به نظرتان این روند چه زمانی به نتیجه خواهد رسید؟
 در پی آن هســتیم که برنامه های سازمان تا پایان سال ۹۸ به یک شرایط 
پایدار برسد تا هیچ فعالیت اضافه ای صورت نگیرید بلکه تمام فعالیت های 

سازمان بر اساس نیاز سازمان صورت گیرد.
در واقع هدف نهایی هوشمندسازی سازمان است که امیدواریم طبق برنامه 
هوشمندی و یکپارچه سازی داخلی سازمان با کمک واحد منابع انسانی تا 
پایان ســال ۹۸ محقق شود و در همین بازه زمانی یکپارچه سازی بیرونی 
و ارتباط ســازمان با نهادهای مرتبط تا ۵۰درصد انجام گیرد که حمایت و 

پشتیبانی آن نهادها را می طلبد.

منظورتان درباره حذف فعالیت های اضافی چیست؟ مثالی در این 
زمینه می زنید؟

 به طور مثال واحد آموزش بر اســاس نیاز منابع انســانی آموزش دهد و 
واحد خدمات مهندسی بر اساس نیازها خدمات ارائه نماید. مهم تر از همه 
رســیدن به کاهش تخلفات اســت. در واقع برای این امر نیاز داریم که با 
سازمان های دیگر تبادل اطلاعات داشته باشیم، آمار خود را در اختیار آنان 
قرار دهیم و از آن ها آمار و اطلاعات بگیریم تا بر اساس آن ها برنامه ریزی 

صحیح انجام دهیم.

به نظر می رســد که با توجه به نیاز سازمان به تبادل اطلاعات با 
نهادهای دیگر برای یکپارچه سازی، زیرساخت هایی مورد نیاز 
اســت و در حال حاضر این کار به ســختی انجام می گیرد. این 

زیرساخت ها چگونه باید ایجاد گردد؟ 
البته باید بیان کنم که در حال حاضر نیز تعامل بسیار 
خوبی با ادارات بخصوص با اداره گاز داریم. سامانه گاز ما 
متمرگز است و تبادل اطلاعات به خوبی انجام می گیرد. 
ولی در رابطه با شــهرداری ها هنــوز در حال مذاکره 
هستیم که با توجه به رویکرد و نگاهی که سازمان دارد 

بسیار برای این تعامل مصمم هستیم.

و سخن آخر...
امیدواریم روزی برســد که در سازمان نظام مهندسی، 
آمارها دقیق و به موقع برای تصمیم گیری و سیاست 
گذاری در اختیار متولیــان امر قرار گرفته و بتوانند با 
توجه به این آمار و اطلاعات دقیق پیش بینی ها و برنامه 
ریزی های خوبی برای آینده وآیندگان وتعالی سازمان 

داشته باشند.

افزایش راندمان سازمان نظام مهندسی با تحقق برنامه های هوشمندسازی
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معماری سازمانی رویکردی جامع و یکپارچه است که 
جنبه ها و عناصر مختلف ســازمان )سیستم( را با نگاه 
مهندسی تفکیک و تحلیل می نماید و شامل مجموعه 
مستندات، مدل ها، استانداردها و اقدامات اجرایی برای 
تحول از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب با محوریت 
فناوری اطلاعات است که در قالب یک طرح مشخص 
اجرا شده و سپس به صورت مداوم توسعه و بروزرسانی 

می شود.
اخیرا سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد سراغ 
این موضوع رفته است و مشــاوری را برای اجرای این 
پروژه جذب کرده اســت. در ادامه گفت  و گو پیام نظام 

با »محمد مهران لسان الصدق«، مجری معماری سازمانی در نظام مهندسی 
یزد را می خوانید.

در ابتدا اندکی از خود و زمینه فعالیت تان برای خوانندگان بگویید.
بنده محمد مهران لســان الصدق، عضو هیئت علمی دانشــگاه هستم و در 
زمینه تخصصی نرم افزار و تحلیل سیستم فعالیت دارم. همچنین به سبب 
شغلم و محیط هایی که در آن فعالیت داشته ام از جمله دانشگاه آزاد اسلامی 
و شرکت رایان گســتر نیرو در پارک علم و فناوری همکاری گسترده ای با 
بخش خصوصی داشــته ام و اکنون به عنوان مشاور برای موضوع شناسایی 

فرآیندهای سازمانی در خدمت سازمان هستم.

درباره لزوم "معماری سازمانی" برایمان بگویید.
اکثر ســازمان ها از سیستم های کامپیوتری استفاده می کنند بعد از گذشت 
چند سال )چیزی نزدیک به ۱۰ سال از گذشت فعالیتشان(، متوجه می شوند 
که به مرور زمان درگیر سیســتم های جزیره ای شده اند و با اینکه داده های 
زیادی را در خود نگه می-دارند ولی ارتباط تنگاتنگی با هم ندارند. خروجی ها 
و گزارش های مدیریتی قابل قبولی ارائه نمی شود. حجم کار به شدت افزایش 
می یابد و هزینه های زیادی صرف می شود ولی در نهایت کیفیت خدمات به 
مشتریان کاهش یافته و نارضایتی بین کارکنان و ارباب رجوع افزایش می یابد. 

همه این موارد دسترسی به اهداف و ماموریت های سازمانی را دشوار 
می کند. در اینجاســت که به دنبال راه حلی راهبردی هستند که 
کل فضا را بهبود بخشــد و راه حل آن چیزی نیست جز "معماری 
ســازمانی". معماری سازمانی به طور خلاصه از چند لایه تشکیل 
شده که از مأموریت تا اهداف ســازمان، فرآیندها، زیرساخت ها، 
سیستم های مورد استفاده و همچنین داده ها واطلاعاتی که مورد 

اســتفاده قرار می گیرند را مورد توجه و شناســایی قرار می دهد. 
 پس از آن معماری ســازمانی در ۳ مرحله اقدام به بهبود می کند: 

۱- شناسایی فرآیندها و وضعیت موجود ۲- شناسایی وضعیت 
مطلوب و۳- ارائه راه کار و طرح انتقال از وضعیت موجود 

به وضعیت مطلوب.
موضوعی که ما با آن در خدمت سازمان هستیم یک لایه 

از معماری سازمانی اســت و آن "معماری کسب و کار یا 
فرآیندها" است.

به نظر شما همین نگاه کافی است و لایه های پنهان را پوشش 
می دهد؟

خوشــبختانه یکی از اقدامات اساسی و مهم سازمان همین نگاه به معماری 
سازمانی بوده است. در واقع می توان این اقدام را به عنوان یکی از فعالیت های 
ارزشمند این سازمان به حســاب آورد. بخش عظیمی از معماری سازمانی 
همان معماری فرایندی است که موضوع پروژه ماست و تا آنجا که من اطلاع 
دارم سازمان نظام مهندسی اقدام به تعریف پروژه ها و لایه های مختلفی کرده 
که به صورت موازی در حال انجام هســتند. در هر یــک از این پروژه های 
کوچک، اقداماتی انجام شده، شناسایی هایی صورت گرفته و بهبودهایی در 
حال انجام اســت. در واقع نگاه ســازمان به این موضوع نگاهی برنامه ریزی 
شده و هدفمند بوده است. یکی از اهداف معماری سازمانی ایجاد زیرساختی 
یکپارچه برای تعریف فرایندهاســت تا از توسعه بیهوده، هزینه های بیهوده 
کاســته شود.. بخش های مختلف ســازمان با ماموریت های متفاوت به هم 
پیوســتگی داشته و خدمت رسانی به ارباب رجوع و مردم بهبود یابد. با نگاه 
معماری سازمانی هزینه توسعه نرم افزارها و هزینه پشتیبانی کاهش می یابد و 
در نهایت پشتیبانی و نگه داری سیستم توسط خود سازمان قابل انجام خواهد 

بود و نیازی به شرکت های بیرونی برای پشتیبانی سیستم نخواهند داشت.
بعد از آنکه سیستم در اینجا به صورت فرآیند محور ایجاد شد، تیمی در داخل 
سازمان آموزش داده می شود تا فرایندها را شناسایی کرده و بتوانند مراحل را 
طراحی و تحلیل کنند. پس از آن سیستم آنقدر انعطاف دارد که اگر فرآیند 
جدیدی به آن اضافه شــود به راحتی بتوان داخل مجموعه انجام داد بدون 

اینکه نیاز به برنامه ریزی شبکه بیرونی داشته باشد.
این ها همه در حالی است که سیستم های جزیره ای هزینه های زیادی را به 
سارمان تحمیل کرده، کیفیت کار را پایین می آورند و مدت زمان انجام کار 

را طولانی خواهند کرد.

با ورود معماری سازمانی تا چند درصد از هزینه هایی که به سازمان 

تحمیل شده را کاهش می یابد؟
 این درصد ثابت نیست. بسته به نوع سازمان و وضعیتی 
که در آن وجــود دارد این عدد متفاوت خواهد بود. به 
طور متوســط می توان گفت بین ۲۰ تــا ۳۰ درصد از 
هزینه های سازمان کاسته می شود. ولی با اینهمه میزان 
کاهش هزینه ها تا حد خیلی زیادی به وضعیت موجود 
در ســازمان بســتگی دارد. به طور مثال ممکن است 
سازمانی از نرم افزارهای متعدد استفاده نماید و سازمانی 
دیگر از هیچ نرم افزاری استفاده نکند. حتی ممکن است 
پیاده سازی معماری سازمانی در سازمانی که از هیچ نرم 
افزاری اســتفاده نمی کرده به مراتب از سازمانی که نرم 

افزارهای گوناگون استفاده می کند، کمتر باشد.
تعریفی که می توان از هوشمندسازی ارائه کرد این است که بتوان کارهایی 
را که به صورت فردی و فیزیکی انجام می دهیم به سیســتم واگذار کنیم و 
اطمینان داشــته باشیم که تمام جوانب کار در نظر گرفته می شود و کار به 
درستی انجام می گیرد. در واقع سیستم هوشمند سیستمی است که بتواند 
با استفاده از داده ها و الگوریتم هایی که در اختیار دارد مدل پیشنهاد دهد و 

تصمیم سازی کند. 
هوشمند سازی موضوع جدیدی نیست و در کشورهای پیشرفته مورد توجه 
قرار گرفته اســت ولی در ایران هنوز هیچ سازمانی در این زمینه کار خاصی 
انجام نداده است. البته باید توجه کرد که الکترونیکی بودن با هوشمندسازی 
متفاوت است. صرف اینکه فعالیت هایمان را مکانیزه کرده ایم هوشمندسازی 
صورت نگرفته است. هوشمند سازی یعنی سیستم قدرت تجزیه و تحلیل 
داشته باشد و بتواند همانگونه که ما رفتارهای متفاوتی در قبال افراد و خدمات 
مختلف داریم، او نیز قدرت تشــخیص داشته باشد. سیستم های هوشمند 
سیســتم هایی هستند که بازخوردهایی محیطی را دریافت کنند و با توجه 
به الگوریتم هایی که دارند در شرایط مختلف تصمیم گیری نمایند. ربات های 
هوشــمند نمونه خوبی برای سیستم های هوشمند 
هستند که بدون آنکه کسی با دست 
کند وضعیت محیطی  کنترلشــان 
را پایش کرده و بر اســاس آن حرکت 
می کنند، جهش کرده و تغییر مسیر 

می دهند.
در واقع می توان گفت که گام اصلی در 
هوشمند ســازی، استخراج داده و داده 
کاوی است که مسیری را ایجاد می کند 
که سیســتم بتواند بر اساس داده هایی 
که در اختیار دارد در شــرایط متفاوت 

اتخاذ  مختلفــی  تصمیمات 

کند. متاسفانه بحث داده کاوی هنوز مورد توجه سازمان ها قرار نگرفته است.

معماری فرآیند تا چه اندازه به هوشمند سازی کمک می کند؟
تا حد خیلی زیادی به هوشمند شدن کمک خواهد کرد. 

تا کنون اقداماتی نظیر ثبت داده ها و نگه داری آنها انجام شــده است. حال 
نوبت آن اســت که این داده ها یکپارچه و مؤثر شــوند که در سایه معماری 
سازمانی محقق می شود. سازمان برای ارائه بهتر خدماتش به بازار و توسعه 
اهدافش باید یک سری تحلیل انجام دهد. این تحلیل ها اکنون توسط انسان 
انجام می گیرد که با درصد خطای بالایی همراه است. راهی که ما را به نتیجه 
دقیق تری در این زمینه می رساند "داده کاوی" است. داده های موجود توسط 
داده کاوی به یک سری الگوریتم های تصمیم گیری تبدیل می شوند. بعد از 
آن سیستم می توان هنگام دریافت داده های جدید بر اساس این الگوریتم ها 

تصمیم بگیرد.

و سخن آخر: 
ابتدا به سازمان به دلیل نگرشی که به بحث معماری سازمانی داشته تبریک 
می گویم. این یک تصمیم متحولانه و شجاعانه ای است که هر چند در ابتدا 
برای سازمان هزینه دارد ولی خروجی بلند مدتی دارد. این رویکرد، رویکرد 
بسیار مؤثر و مدیریتی است.در آخر نکته ای که باید بگویم این است که عصر 
ما دیگر از عصر اطلاعات و امنیت اپلیکیشن ها و برنامه های کاربردی گذشته 
و به ســمت هوشمند سازی پیش رفته است. هوشمند سازی باید به عنوان 
یک الزام دیده شود و ناگزیر باید به سمتش حرکت کرد. این تصمیم در نظام 

مهندسی می تواند نقطه خوبی برای حرکت به سمت هوشمندسازی باشد.

معماری سازمانی مهترین زیرساخت برای هوشمندسازی
خدمات رفاهی سازمان نظام مهندسی 

در هفته ای که گذشت
سازمان نظام مهندسی ساختمان در هفته ای که گذشت مانند دیگر 
هفته ها روزهای شلوغی را در زمینه ارائه خدمات آموزشی و رفاهی 

داشت.

برگزاری اولین بوت کمپ با موضوع " آشنایی با نرم افزار 
خدمات مهندسی سازمان" از جمله این برنامه ها بود 

سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد در جهت بهره مندی از 
نظارت و آشنایی بیشتر مسئولین دفاتر طراحی، اعضا و فعالین حوزه 
ساخت وساز با سامانه های نرم افزاری مورداستفاده خود و همچنین 
در جهت اصلاح فرایندهای ســازمانی خود اقدام به برگزاری اولین 
بوت کمــپ با موضوع " آشــنایی با نرم افزار خدمات مهندســی 

سازمان" کرد.

بازدید دو روزه اعضای دفتر نمایندگي میبد از پروژه های 
عمرانی اصفهان از جمله تورهای علمی تفریحی سازمان 

بود
اعضای دفتر نمایندگي میبد ازســه پروژه بزرگ عمرانی اصفهان 
شامل ساختمان اجلاس سران )مرکز همایش های آیت الله خامنه 
ای(،محل احداث ســاختمان جدید نمایشگاه بین المللی اصفهان، 
تصفیه خانــه آب انتقالی و بیســت و دومین نمایشــگاه صنعت 

ساختمان اصفهان بازدید کردند. 
 مهندسین، ابتدا از پروژه ساختمان اجلاس سران )مرکز همایش های 
آیت الله خامنه ای( بازدید کردند ومدیرپروژه توضیحاتي درخصوص 
آن ارائه نمود.اعضای دفترنمایندگي میبد در ادامه این سفر علمی، 
از محل احداث ساختمان نمایشگاه های بین المللی اصفهان بازدید 
نموده و از نزدیک با ســازه های به کاررفته در این ساختمان آشنا 

شدند.
برنامه بعدي، حضور در مراسم افتتاحیه نمایشگاه بین المللی صنعت 
ساختمان اصفهان و بازدید از غرفه های صنعت ساختمان، مصالح، 
صنایع هوشمند، معماری نوین و پاک و سایر مصالح متنوع و مدرن 

بود.
همچنین در روز دوم، از آبگیر و تصفیه خانه آب انتقالی به اســتان 
یزد و مراحل تصفیه آب شامل هوا دهی، سختی گیری، فیلتراسیون، 

گندزدایی و ذخیره سازی بازدید به عمل آمد.

برگزاري دوره آموزشي آشنایي با سیستم هاي سرمایشي 
وگرمایشي و دوره تئوري و عملي بازرسي جوش از جمله 

دیگر برنامه های آموزشی سازمان بود
در دوره آموزشی آشنایي با سیستم هاي سرمایشي وگرمایشي که 
براي مهندسین رشته هاي تأسیســات مکانیکي وبرقي برگزارشد، 
مباحثي در خصوص شناسایي وچگونگي طراحي و اجراي تجهیزات 

توزیع گرمایش وسرمایش )انواع ایرواشر،چیلر و... ( ارائه گردید.
همچنیــن در دوره تئوري وعملي بازرســي جوش که طي دو روز 
براي مهندسان عمران برگزار شد، شرکت کنندگان ضمن آشنایي با 
انواع جوش و عیوب مربوط به آن، آزمایش هايPT و VT را نیز از 

نزدیک تجربه نمودند.

و  علمــي  5روزه  تــور  بــرای  مهندســان  از  دعــوت 
تفریحي)خانوادگي( بازدید از ابر پروژه هاي کیش

سازمان نظام مهندسي ساختمان استان یزد در راستاي اهداف عالیه 
نظام در توســعه فراگیر صنعت ساختمان و الگوگیري از مدل هاي 
موفق کشــور اقدام به برگزاري تور علمــي و تفریحي کیش ویژه 

اعضاي خود نموده است.

دوره های آموزشی و خدمات رفاهی
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انتخابات هیأت رئیســه ســازمان نظام 
مهندسی ساختمان استان یزد برگزار و 
»مهدی سالاری« برای دومین سال و با 
اتفاق آراء به عنوان رئیس سازمان انتخاب 
شــد. به گزارش روابط عمومی سازمان، 
اعضــای هیــأت مدیره ســازمان نظام 
مهندسی ســاختمان استان یزد در این 
جلسه، همچنین»احمدعلی فلاح« را به 
عنوان نائب رئیس اول، »محمد فروغی« 
را به عنوان نائب رئیس دوم و »علی اصغر 

زحمتکش« را به عنوان دبیر انتخاب کردند و »محسن صحراکاری« نیز به 
عنوان خزانه دار انتخاب شد.

در ادامه این جلســه، درباره انتخاب اعضای کمیسیون عمران و مکانیک 
سازمان بحث و تبادل نظر شد و در رشته عمران، 7 نفر شامل رضا مرشد، 
محمد پیوندی، سیدایثارجلالیان، عباس غضنفری، محمدرضا میرجلیلی، 
محمدمهدی حامی نیا و محمدمهدی نبوی یزدي به عنوان اعضای اصلی 

و محبوبه نواب زاده نیز عضو مدعو انتخاب شدند. 
همچنین برای کمیسیون مکانیک ســازمان نیز جلال امیربیگی، رضا 

توکلیان، ناصر گلســتانی، سیدمحســن 
رضوانفر، محمدشادمان، سیدمهدی دژکام 
و وحیدرضا علیشــاهی به عنوان اعضای 
اصلی و محمددهقانی زاده به عنوان عضو 
مدعو برگزیده شدند. رئیس سازمان نظام 
مهندسی ساختمان اســتان یزد در این 
جلسه با اشاره به انتقاداتی که درباره هیأت 
مدیره درباره کمرنگ شــدن نقش هیأت 
مدیره مطرح مي شودگفت: هیأت رئیسه 
دراین دوره مباحث را به صورت ریشه ای 
طرح و بررســی می کند و زمانی که پخته شــد در هیأت مدیره مطرح 
می کند به این ترتیب طبیعی است که جلسات با کمترین چالش بهترین 

تصمیم گیری ها را به همراه دارد.
»مهدی سالاری« افزود: جلسات هیأت رئیسه در یک سال اخیر به صورت 
منظم برگزار شده است و دستور کار هیأت مدیره با وفاق و همدلی طرح، 

بحث و سپس جمع بندی می شود.
اعضای هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد هم در 

این جلسه از فعالیت هیأت رئیسه سال اول ابراز رضایت کردند.

به گزارش روابط عمومی ســازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد، 
مسابقات لیگ فوتسال مهندسین استان باحضور 6 تیم در دو گروه سه 
تیمی از پنجشنبه ۲ آبان کار خود را آغاز کرد. در گروه یک این مسابقات، 
تیم های نظام مهندسی معدن، نظام مهنسی ساختمان ب و راهداری و 

در گروه دو، نظام مهندسی ساختمان الف، بسیج مهندسین و فابینا چوب 
حضور دارند. در اولین روز این بازی ها تیم های نظام مهندسی ساختمان 
الف و ب با نتیجه های ۱۳ بر ۳ و ۹ بر صفر حریفان خود را در هم کوبیدند. 

گفتنی است این مسابقات تا ۲۳ آبان ماه ادامه خواهد داشت.

نمایندگان نظام مهندسی ساختمان در لیگ فوتسال مهندسین یزد، 
رقبای خود را در هم کوبیدند

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان: فارغ التحصیلان دانشگاه ها آمادگي 

ورود به بازار کار را ندارند
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
اســتان یزد با تأکید بر ضــرورت حضور 
مهندســان جدیــد در کارگاه هــا برای 
کسب تجربیات تازه افزود: متأسفانه الآن 
دانشگاه ها دانشــجویانی را تربیت و فارغ 
التحصیل می کنند که آمادگی ورود به بازار 
کار را ندارند.بنابراین بخشی از دانش را در 
دانشگاه و در قالب کتاب ها و مستندات و 

بخش قابل توجهی از آن را در محیط کارکه به علوم ضمنی شناخته می شود 
و در هیچ کتابی نوشته نشده است، می آموزند.

به گزارش روابط عمومی سازمان، »مهدی سالاری« در مراسم اتیان سوگند 
مهندسان جدید سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد با بیان اینکه 
صنعت ساختمان صنعت بزرگی است، گفت: سازمان نظام مهندسی یکی 
ازبزرگترین ســازمان های مردم نهاد صنعت ساختمان در کشورواستان به 

حساب می آید.
وی ادامه داد: ســازمان نظام مهندسی یک سازمان بسیار مهم، کلیدی و با 
اهمیت غیر دولتی است که   بر اساس قانون مصوب مجلس شورای اسلامی 
شــکل گرفته و از طرفي یک بخش از فضای حاکمیت نیز به این سازمان 
منتقل شده، یعنی هم قدرت قانون را دارد و هم می تواند از حوزه حاکمیت 
به کســب و کار وارد شود و از این موضع می توان با قدرت به مسائل حوزه 
ساخت وساز رســیدگی کرد. وی از ورود مهندسان جوان و جویای کسب 
تجربه برای ارتقای اخلاق حرفه ای ابراز خرسندی کرد و گفت: با توجه به 
گردش بالای مالی در صنعت ســاختمان، این صنعت قدرت اشتغال زایی 

بالایی دارد و با سرمایه گذاري اندک می توان اشتغال بسیار ایجاد کرد.
رئیس ســازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد اظهار کرد: از آنجا که 
ساختمان یک کالاي ضروري اســت،در حال حاضر در صنعت ساختمان 
یک شــبکه بزرگ از طراحان، ناظران، مجریان و تأمین کنندگان وسایل و 
تجهیزات فعالیت می کنند. سالاری افزود: بازار ساختمان یک بازار رقابتی 
است یعنی همان گونه که بازار جذابی است متقاضی هم برای کار در این 
بازار فراوان اســت، دراین شرایط مردم آنهایی که با سواد تر، داراي تحلیل 
درســت تر وتفکر سیستمی و منظم باشند، را به خوبی و نیکی شناخته و 

توانایی جای گیری در شبکه های مختلف را دارند.
رئیس ســازمان نظام مهندســی ساختمان اســتان یزد گفت: بسیاری از 
تجربه هایی که در محیط کار به دست آمده هنوز مکتوب نشده است و برای 
کار در یک کارگاه ساختمانی وطراحی یک سیستم به علوم ضمنی نیازاست. 

وی تأکید کرد: یک مهندس باید اخلاق 
حرفــه ای، مســائل قراردادهــا، حقوق 
مهندسی، کسب و کار مهندسی و خیلی 
دیگر ازاین مســائل را بدانــد از این رو در 
ســال های اخیردر حوزه آموزش سازمان 
نظام مهندسی برای آموزش های مهارتی 

وآزاد سرمایه گذاری شده است.
ضرورت عمل به قانون 

عضو هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی 
ساختمان اســتان یزد هم در این مراسم 
با اشــاره به قوانین فعالیت مهندسان در 

صنعت ساختمان، به بیان برخی از تجربیات در این زمینه پرداخت.
»محمدرضا جواهری« گفت: ویژگي رشته های فنی- مهندسی به گونه ای 
اســت که برای خود و دیگران امکان اشــتغال زایی دارد و همه توان ادامه 
تحصیل در آن را ندارند، هر چند که درسال های اخیرفراوانی پذیرش دانشجو 
دررشته های فنی و مهندسی باعث شده این تصورایجاد شود که رشته های 
مهندسی پذیرش راحت تری دارند، اما کسانی که می خواهند از این رشته 

فارغ التحصیل شوند افراد نخبه ی داراي ضریب هوشی بالا هستند. 
وی تأکیــد کرد: یــک مهندس باید به روز باشــد یعنــی اینکه ضوابط 
ودستورالعمل هایی که داخلی اســت وموادی که آیین نامه، بخش نامه و 
دستورالعمل می شود را دانســته وبه آنها عمل کند. عده ای این اطلاعات 
را پیگیری نمی کنند وچون کسی آنها رابه عنوان متخلف نمی شناسد، این 

کاربه صورت رویه درآمده است.
عضو شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسي ساختمان افزود: امروزساخت 
وســاز، مسیر قانونی را طی نمی کند وازیک مسیرخلاف رفته وکارفرمایان 
به همان سمت غلط راهنمایی و به دور زدن قانون تشویق می شوند. وظیفه 
شهرداری ها ازهمه مهم تراست آنها نباید دربرابراختلاف ها وتخلفات حوزه 

شهرداری، کوتاه بیایند تا آینده شهر بهتر باشد.
و ي در پایان از مهندسان جوان خواست با دانش، تجربه و رعایت قوانین در 

این مسیرگام بردارند و آینده درخشانی را برای شهرمان رقم بزنند.
بهره گیری مهندسان جوان از تجربیات 

عضو دیگر هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد هم در 
این مراسم به اهمیت جایگاه و نقش مهندسان در جامعه به عنوان متولیان 

ساخت و سازهای بزرگ و پروژه های عمرانی اشاره کرد.
»محسن اولیاء« افزود: به دلیل مسئولیت و اهمیت پروژه های مهم عمرانی و 
ساختمانی، مهندسان در جامعه از شأن بالایی برخوردار هستند وظیفه همه 
ما و به ویژه شــما مهندسان جوان است که این شأن و منزلت اجتماعی را 

حفظ کنیم.

ورود مهندسان جوان به صنعت ساختمان استان

انتخابات هیأت رئیسه سازمان نظام مهندسی ساختمان استان برگزار شد

در نشست هم اندیشی رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فرآورده های کشاورزی شهرداری یزد با رئیس سازمان نظام 

مهندسی ساختمان یزد مطرح شد:
لزوم مقابله با مزاحمت های وسایل 

سرمایشی منازل مسکونی برای یکدیگر
به گزارش روابط عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
یزد، در نشست هم اندیشی رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
یزد با رئیس ســازمان ساماندهی مشاغل شــهری و فرآورده های 
کشــاورزی شهرداری یزد، برخی مزاحمت های منازل مسکونی در 
سیستم های سرمایشی بررسی شد. مهدی سالاری رئیس سازمان 
نظام مهندسی یزد در این نشست، استفاده از سیستم های سرمایشی 
جدید و به روز که مصرف کــم آب و برق دارند را اقدامی ضروری 
خواند و افزود: البته رعایت همجواری و همچنین استانداردهای لازم 
برای نصب این نوع وســایل قطعاً در رفع آلایندگی و آلودگی های 
صوتی نقش بسزایی دارد که باید با توجه به موار پیش آمده، بررسی 

لازم در خصوص نحوه نصب و نظارت صورت پذیرد.
محمد رضا دشتی نیز در این نشست عنوان کرد: با توجه به وظایف 
کمیسیون بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها، رفع مزاحمت از 

بافت مسکونی را یکی از اولویت های مهم شهرداری یزد است.
وی افزود: در زمان فعلی و با رویکرد حمایت از وسایل سرمایشی و 
گرمایشی کم مصرف و پربازده به خصوص با توجه به محیط منطقه 
ای یزد، عموم مردم به چیلرهای خانگی روی آوردند که این امر مهم 
موجب شــده است به دلیل عدم رعایت برخی نکات فنی از لحاظ 
آلودگی صوتی مشــکلاتی را برای همسایگان همجوار فراهم نماید 
که کمیســیون بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها نیز موظف به 
رفع مزاحمت می باشد ولی در نگاه کلی باید برای رفع این آلودگی 

اقداماتی را صورت داد.

آیا نظام مهندسی استان برای طراحی 
و نظارت و اجرای پروژه های بزرگ 

آمادگی دارد؟
چند روز پیش در جلسه کمیسیون ماده ۵ استان دو طرح عمرانی و 

ساختمانی بزرگ مورد بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت
طــرح اول مربوط به پروژه بزرگ مجتمع تجاری و اداری و اقامتی 
میدان امام حســین ع با ۱۵۰ هزار متر مربــع زیربنا و طرح دوم 
مجتمع تجاری و تفریحی و هتل در اراضی ۳۰ هکتاری ســیمرغ 
روبروی پارک کوهســتان بود که هر دو طرح با پرداخت هزینه ای 

بسیار زیاد توسط مشاورین و طراحان غیر یزدی تهیه شده بود.
در زمان بررسی طرح ها چند نوبت به ذهنم رسید به روند تهیه طرح 
توسط مشــاوران غیر یزدی اعتراض کنم ولی با این چالش مواجه 
بودم که اگر اعضای کمیســیون سوال کنند آیا دفاتر و طراحان و 
ساختار های شکل گرفته در نظام مهندسی آمادگی و توانایی تهیه 

طرح های بزرگ را دارند؟ چه جوابی بدهم.
در حالی که ذهنم درگیر این مسائل بود طرح ها تصویب و شهرداری 
اعلام کرد ما عنقریب پروانه ســاخت را صادر می کنیم باز چند بار 
خواســتم تاکید کنم لطفا بدون طی گردشــکار نظام مهندسی و 
تعیین نظارت،،پروانه صادر نشود ولی باز دچار این چالش شدم آیا 
ساختار تعیین نظارت سهمیه ای و انتخاب چندین ده نفر ناظر برای 
این پروژه های بزرگ می تواند مشــکلی و دغدغه ای از سرمایه گذار 

را مرتفع نماید.
قطعا با ابزار قانونی و تعاملی که در این ایام بین شــهرداری و نظام 
مهندسی بوجود آمده است در حال حاضر دیگر برای هیچ پروژه ای 
بدون گردشکار قانونی نظام،، پروانه صادر نخواهد شد ولی آیا اینکه 
برخی از دفاتر مهندســی ما با هزینه کم، صرفا جمع کننده مهر و 
امضاء طراح و ناظر برای پروژه های بزرگ باشند کافی است و نظام 

مهندسی رسالت قانونی و حرفه ای خود را انجام داده است؟!.
 لطفا همکاران با تجربه و پیش کسوت راهنمایی نمایند! 

 سازمان نظام مهندسی دارای قانون مترقی و ظرفیت های مهندسی 
مناسبی در یزد است و ما می خواهیم نقش موثر تری در طراحی و 

نظارت و اجرای پروژه های بزرگ داشته باشیم..
 ســوالی که قرار است در سال دوم مدیریت هیئت مدیره هشتم با 
همکاری شما برای آن پاسخ و راهکار مناسبی اندیشیده شود این 
است که چگونه؟ به چه صورت و با اعمال چه تغییرات فرایندی و 
ساختاری در شبکه نظارت و دفاتر سازمان می توان به آن پاسخ داد.

برای همه همکاران و مهندسبن محترم عضو سازمان که قراره در 
این راه، در ســال دوم فعالیت هیئت مدیره هشتم، با ما همکاری 
و همفکری نمایند آرزوی روزهای شــاد و سرشار از امید به آینده 

آرزومندم.
مهدی سالاری
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فراخوان سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان یزد برای طراحی سایت

سازمان نظام مهندسی ساختمان از شرکت های فعال در حوزه ی 
طراحی وب سایت با هدف طراحی یک وب سایت پویا با قابلیت های 
فنــی توضیح داده شــده در ادامه، دعوت به همــکاری می نماید. 
شرکت های محترم در صورت تمایل به انجام این پروژه، لازم است 
پیشــنهاد قیمت خود همراه با رزومه ی شرکت و تیم فنی پروژه 
را به صورت ممهور و در پاکت در بســته به دبیرخانه سازمان نظام 
مهندسی ســاختمان استان یزد، واقع در بلوار امام جعفرصادق)ع( 

ساختمان سازمان نظام مهندسی طبقه اول تحویل دهند.

مهندسان پیشنهادات خود را 
درخصوص پیش نویس ویرایش چهارم 

مبحث 19 ارائه کنند
پیش نویس غیرقابل استناد ویرایش چهارم مبحث نوزدهم مقررات 
ملی ســاختمان )صرفه جویی در مصرف انرژی( برای نظرخواهی 

منتشر شد.
رئیــس  اســدی  ابوالفضــل 
ســازمان  انرژی  کمیســیون 
ضمــن اعــلام مطلــب فوق 
گفت: کمیته تخصصی مبحث 
نوزدهم مقررات ملی ساختمان 
)صرفه جویی در مصرف انرژی( 
پس از برگزاری جلسات متعدد 
کارشناسی و با در نظر گرفتن 
نظــرات و بازخوردهای جامعه 
حرفه ای درخصــوص ویرایش 

فعلی مبحث نوزدهم، پیش نویس غیرقابل استناد ویرایش چهارم 
این مبحث را تهیه کرده است.

وی افزود:در همین راســتا از کلیه اســاتید، مهندســان و ســایر 
متخصصان و دست اندرکاران دعوت می شود نظرات و پیشنهادهای 
خود را درخصوص پیش نویس مذکور حداکثر تا تاریخ ۹۸/۸/۲۰ از 
طریق فرم زیر به سازمان اعلام تا موارد پس از جمع بندی به دفتر 

تدوین مقررات ملی ساختمان ارسال گردد.

قوانین جدید در خصوص زمان ارائه 
گزارش نظارت جهت پرداخت حق الزحمه

به اطلاع مهندســین گرامی می رساند از آبان ماه سال جاری کلیه 
گزارش های نظارت که تا تاریخ بیســتم هر ماه در سیستم آنلاین 
خدمات مهندســی ســازمان ثبت گردد، پس از تنظیم لیست و 

بررسی های لازم تا اواخر همان ماه قابل پرداخت می باشد.

آگهی فراخوان شناسایی 
ساختمان های کم مصرف

کمیســیون انرژی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان یزد در 
راستای اجرای الزامات مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان و موضوع 
صرفه جویی در مصرف انرژی، در نظر دارد نســبت به شناســایی، 
ارزیابی و انتخاب ساختمانهای کم مصرف انرژی در دست ساخت و 
در حال بهره برداری اقدام نماید.، بر این اساس از کلیه سازندگان، 
طراحان، ناظران و مالکینی که دارای ســاختمانی با مصرف انرژی 
پائین می  باشند جهت معرفی ساختمان خود دعوت بعمل می آید. 
متقاضیان جهت تحویل فرم مشخصات ساختمان می توانند حداکثر 
تا تاریخ۱۳۹۸/۸/۱6 به دبیرخانه مشترک کمیسیون های سازمان 

)طبقه دوم- واحد ۵( مراجعه نمایند.
همچنیــن جهــت اخذ اطلاعــات بیشــتر می توانند با شــماره 
۰۹۱۳۲۵۰۳6۰7 )آقای مهندس صباغی، دبیر کمیسیون انرژی( 

تماس حاصل نمایید.
لازم بــه ذکر اســت در مراســمی از طرح ناظر ســازنده و مالک 

ساختمان های برتر تقدیر به عمل می آید.

اطلاعیه ها و فراخوان ها

ســازمان فناوری اطلاعات شــهرداری یزد 
بیشــترین نقش را در فر آیند مکانیزاسیون 
صــدور پروانه ســاختمانی دارد. این بخش 
با انتخاب شــرکت های پیمانکار نسبت به 
ســفارش و حتی گاهی طراحی اقدام کرده 
اســت. این روزها نیز این سازمان مناقصه 
اجرای نرم افزار مکانیزاسیون صدور پروانه 
ســاختمانی را برگزار کرده و پیمانکار نیز 
انتخاب شده است تا به زودی دست به کار 
شود. هر چند بخشی از اقدامات از گذشته 
در واحد شهرسازی شــهرداری یزد شروع 

شده اما این اقدامات قرار است به صورت متمرکز ادامه یابد.
در ادامــه گفت  و گویپیام نظام بــا »مجید بیکی« رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات شــهرداری یزد را درباره تلاش های سازمان فاوا برای اجرای طرح 

مکانیزاسیون با هم می خوانیم.

درباره اقدامات سازمان فاوا برای مکانیزاسیون کردن صدور پروانه 
ساختمانی توضیح دهید.

برای اجرای طرح مکانیزاسیون نرم افزاری در حال خریداری است.
در حال حاضر شــرح خدمات کامل طرح مکانیزاسیون آماده و وضعیت آن 
مشخص شده اســت و در حال پیاده سازی است و قرارداد به زودی منعقد 
خواهد شــد. بخش استعلامات در ابتدای امر حل می شود چرا که راحت تر 
است و باید در بستر سیستم شهرسازی این کار انجام شود. بستر شهرسازی 
چندین ماه است که آماده کار است و در حال حاضر نیز نرم افزاری در حال 
بهره برداری اســت. در بخش صدورپروانه نیز مناقصه برگزار وشرکت برنده 
انتخاب شــده است. این پیمانکار با ارائه پیشنهاد و بررسی رزومه فعالیت و 

پیشنهادات قرار است کار را شروع کند.

قطعا ارتباط با دستگاه ها در اجرای طرح مکانیزاسیون از اهمیت 
بسیاری برخوردار است چقدر به این موضوع اعتقاد دارید و به آن 

توجه می کنید؟
یکی از این ارتباطات به واســطه تهیه دستور نقشه است که ارباب رجوع در 
گذشته باید مراجعه به شــهرداری و نظام مهنسی، این موضوع را پیگیری 
می کرد اما الان این روند ارتباطی الکترونیکی شــده اســت و این نرم افزار 

آماده کار است.
بعضی مســائل اســت که تمام ارگانها از جمله بیمه، نظام مهندسی و را و 
شهرســازی و اداره ثبت اســناد باید همکاری کنند تا بتوانیم هم سرویس 
بدهیم و هم ســرویس بگیریم. این دستگاه ها هم باید سرویس ها را دریافت 
کرده و به ســامانه متصل شــوند تا خدمات بتواند به صورت کاملا مکانیزه 

انجام شود.

اطلاعات باید گــردش پیدا کند و خروجی 
مــورد تبادل قرار بگیرد. ازاین رو جلســات 
هماهنگی با دســتگاه های مــورد نظر برای 
مکانیزه کردن صدور پروانه ســاختمانی در 
حال انجام اســت تا همــکاری لازم صورت 

گیرد.

ایراداتی به نرم افزار مورد بهره برداری 
در شهرداری یزد مطرح است به نحوی 
که عنوان می شود این نرم افزار ظرفیت 
بارگذاری این حجم از اطلاعات را برای 

مکانیزاسیون ندارد، این را تائید می کنید.؟
اگر از نگاه فنی به این موضوع نگاه شــود، می توان گفت که سیســتم فعلی 
شــهرداری در بسیاری از شهرداری های کشــور در حال بهره برداری است. 
برای ارتباط و تبادل اطلاعات با دستگاه های دیگر ۲ روش مد نظر است اما به 
هر ترتیب مشکلی در تبادل اطلاعات با نرم افزار شهرداری ایجاد نخواهد شد.

دریکــی از این روش ها کارتابلی در اختیار ســازمان نظام مهندســی، راه و 
شهرسازی و بیمه قرار می گیرد که برخی آن را نمی پذیرند و روش دوم نیز 
ارتباط با وب سرویس است. تاکید می کنم که همه نرم افزارهای شهرداری 
قابلیت ارســال ودریافت اطلاعات را دارند. نمونه های موفق سرویس دهی و 
ســرویس گیری از نرم افزارهای دیگر هم در شهرداری وجود دارد. ازاین رو 
می توان گفت که استانداردهایی برای برقرار ارتباط در راستای مکانیزاسیون 
صدور پروانه ســاختمانی تعریف شده اســت و فراهم نبودن قابلیت ارتباط 
صحت ندارد. در این مســیر ســازمان نظام مهندس ساختمان سیستمی را 
طراحی کرده و در حال بهره برداری است. شهرداری آمادگی ارائه سرویس 
را دارد و این اطلاعات در سیســتم داخلی نظام مهندسی گردش پیدا کند 
ودوباره به شــهرداری منتقل شود و با توجه به فراهم بودن امکان تبادل از 

سوی شهرداری امیدوارم که نظام مهندسی هم این آمادگی را پیدا کند.
اگر ســازمان نظام مهندســی درباره روند برقراری ارتباط بحث دارد باید با 
معاونت معماری و شهرساز شــهرداری یزد وارد بحث شود اما هیچ ایرادی 

متوجه نرم افزار شهرداری نیست.

نرم افزار مورد نظر برای اجرای طرح مکانیزاسیون چه مراحلی را 
طی می کند؟

بخشی از این کار شامل تائید دستور نقشه در دستور کار است که بخشی از 
رفت و آمدها را کاهش خواهد داد و رفت و آمدهای مردم را کم می کند اما 

در خصوص موضوعات دیگر باید به تعامل برسیم.
اما باید توجه کرد که همه مراحل صدور پروانه نمی تواند، کاملا الکترونیکی 
و هوشمند انجام شود چرا که بازدیدهای میدانی نیاز است که باید به صورت 

فیزیکی انجام شود.

اقدامات فاوا شهرداری
جهت مکانیزه شدن صدور پروانه ساختمانی

جلسه هم اندیشــی باحضور سرپرست شهرداری 
و مسئول واحد ســاختمان و اجراییات شهرداری 
مهریز بــا رئیس دفترنمایندگی نظام مهندســی 
مهریــز در محل نظام مهندســی مهریــز برگزار 
شد. در ابتدای این جلســه مدیر دفتر نمایندگی 
ضمن خــوش آمدگویی به حاضرین در جلســه، 
در خصوص فعالیت انجام شده در 6 ماه اول سال 
گزارشی را ارائه کرد. وی با اشاره به لزوم همراهی 
و همکاری نظام مهندســی وشــهرداری گفت: با 
گســترش این همکاری و ساخت ساختمان های 
پروانه دار، شــاهد افزایش کیفیت ساخت و ساز ها 
در مهریز خواهیم بود. محســن الحسینی با اشاره 

به اینکه از جمله اقدامات انجام شــده از سوی نظام مهندسی نصب تابلوی 
مشــخصات برای پروژه های دارای پروانه اســت ادامه داد: این موضوع به 
شناسایی پروژه ها کمک بســیاری می کند. در ادامه، سرپرست شهرداری 

مهریز با اســتقبال از طرح نصب تابلو مشخصات 
پروژه برای ســاختمان های در حال احداث مهریز 
گفت: این موضوع موجب جلوگیری از ســاخت و 
سازهای بدون ناظر و غیراستاندارد می شود.  زارع 
زاده خواستار برگزاری این جلسات به صورت فصلی 
و هم اندیشی بیشتر شــهرداری و نظام مهندسی 
شد و گفت: باید در خصوص ساخت و ساز اصولی 
فرهنگ ســازی لازم صورت پذیرد تا مردم به این 
سمت ســوق پیدا کنند. پس از آن مسئول دایره 
ساختمان شهرداری مهریز درباره رایزنی با اعضای 
کمیســیون تطبیق برای کاهش حد نصاب متراژ 
باغات زیر۵۰۰ مترمربع توضیحاتی را ارئه کرد.  در 
انتهای جلسه توافق شد پرسنل واحد اجراییات شهرداری مهریز جهت ارائه 
گزارش درباره اقدامات انجام شده درخصوص گزارش ناظران، هر هفته در 

دفتر نمایندگی نظام مهندسی حضور پیدا کنند.

مهندس زحمتکش عضو هیات مدیره سازمان در گفت  و گو با روابط عمومی 
ســازمان و با اشاره به رونمایی از اپلیکیشــن جدید امور مشترکین برای 
مجریان و ناظران گاز گفت: این برنامه که برای گوشــی های اندروید تهیه 

شده است، توسط مجریان و ناظران قابل استفاده خواهد بود.
»علي اصغر زحمتکش« درخصوص نحوه کارکرد این برنامه گفت: مجریان 
برای ثبت پرونده و مکان یابی دقیق از این اپلیکیشــن استفاده می کنند. 
 ،gps به این منظور پس از حضور در محل پروژه و تایید مکان به وســیله
برنامه،کد پیش ثبت نام را به مجری می دهد و بر اساس آن کد بقیه مراحل 

در نرم افزار کنترل ونظارت گاز انجام خواهد شد.
عضو تأسیسات مکانیکي هیئت مدیره سازمان درباره نحوه استفاده ناظران 
گاز از ایــن نرم افزار موبایلی عنوان کرد: پس از انجام مراحل کار توســط 
مجری، ناظر با استفاده از مسیر مشخص شده بر روی نقشه در پروژه حضور 
پیدا می کند و نتیجه بازدید را در محدوده پروژه به صورت آنلاین ثبت مي 
کند. وي هدف از تهیه این برنامه را افزایش سرعت وکیفیت خدمات رساني 
ناظران گاز دانســت وابراز امیدواري کرد با بهره گیــري از فناوریهاي روز 
بتوانیم گام هاي مؤثري جهت کسب رضایت هرچه بیشتر مراجعین برداریم.

برگزاری نشست هم اندیشی نظام مهندسی مهریزبا شهرداری 

رونمایی از اپلیکیشن نظارت گاز یزد
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رئیس کمیسیون شهر هوشمند شورای شهر از دستگاه ها خواست برای 
تبادل اطلاعات خساست به خرج ندهند و معتقد است هوشمندسازی در 

گام اول.کاهش ۴۰ درصدی تخلفات ساختمانی را در پی خواهد داشت.
مدیریت هوشــمند شهر یکی از شعارهای پنجمین دوره شورای اسلامی 
شــهر یزد بود که با تشکیل کمیسیون تخصصی شهر هوشند با ریاست 

حمیدرضا قمی تشکیل شد.
در ادامه گفت  و گوی پیام نظام با رئیس کمیسیون شهر هوشمند شورای 

اسلامی شهر یزد با هم می خوانیم.

تلاش های صورت گرفته برای هوشمند سازی شهر یزد به ویژه در 
حوزه صدور پروانه های ساختمانی را تشریح فرمائید؟

مبحث هوشمند سازی مبحث گسترده با طیف وسیعی است. این موضوع 
در تعامل سازمان نظام مهندسی ساختمان با شهرداری بیشتر روی صدور 
پروانه های ساختمانی متمرکز شده است. از جمله ارتباطات مورد نیاز برای 
تعامل این دو دستگاه برای مکانیزه کردن مراحل صدور پروانه می توان به 
دریافت استعلام ها، نظارت بیشتر بر فعالیت ناظران ساختمانی اشاره کرد.

برخی از مراحل صدور پروانه ســاختمانی از سال گذشته با طرح مسئله 
هوشمندسازی آغاز شد و جلسات متعددی با تمرکز بر ظرفیت شهرداری 
و سازمان نظام مهندسی برگزار و به این طریق تقریبا شیوه نامه تعامل با 
نظام مهندســی ساختمان تدوین شد اما این در ابتدا لازم است اما کافی 

نیست.
کافی بودن به این معنا است که مکانیزه شدن کاملا اتفاق بیفتد ومردم به 
راحتی بتوانند بدون مراجعه به شهرداری خدمات مراحل صدور پروانه از 

جمله تائید نقشه، انتخاب ناظر و سایر موارد را دریافت کنند.
اما قطعا این ســطح از خدمات قرار نیســت در فاز اول به صورت کاملا 
مکانیزه کردن محقق شود با توجه به برگزاری مناقصه و انتخاب شرکت 
مجری کار، قاعدتا امکان بهره برداری از فاز اول تا پایان سال فراهم است.

به این ترتیب مردم تا پایان سال می توانند از ابتدا تا انتهای خدمات صدور 
پروانــه را به صورت کاملا مکانیزه دریافــت کنند اما این طرح مرحله به 
مرحله باید تکمیل شود. برای مثال این پروسه در داخل شهرداری اتفاق 
می افتد ولی در روند مکانیزاسیون صدور پروانه ساختمانی باید دستگاه های 

مختلف همکاری کنند و شهرداری به تنهایی کاری از پیش نخواهد برد.
سازمان نظام مهندسی ســاختمان از مواردی است که باید با شهرداری 

به تعامل برســد تا خدمــات به صورت مکانیزه ارائه شــود. این خدمات 
شــامل تائید نقشه، انتخاب ناظر، نظارت بر کار ناظر است چرا که یکی از 
بخش های مهم کاهش تخلفات ساختمانی، شناسایی قبل از تکمیل شدن 

ساختمان است و ناظران در این حوزه نقش بسزایی دارد.
رصد تخلفات در یزد بســیار ضعیف است از این رو باید تکنولوژیی به کار 
ببریم مثلا بعضی از مسیرها را با پهباد رصد کنیم. این ابزار جدید می تواند 
جایگزین نیروی انسانی شود. به این ترتیب نه خطای چشم خواهم داشت 

و نه به دلیل خستگی بخشی از تخلفات از چشم مخفی می ماند.
به نظر من اتفاقی که در نظام مهندســی ساختمان می تواند بیفتد، این 
است که حوزه نظارت را قوی، مکانیزه و مستند کند. چرا که مشکل اصلی 
اطلاعات در کشــور ما پراکندگی آن است. ناظر ساختمانی سازمان نظام 
مهندسی ساختمان اطلاعات بســیاری از گستره شهر دارند که از سوی 
شــهرداری جمع آوری می شود و قابل استناد هم است و جمع بندی این 

اطلاعات ما در تصمیم گیری برای شهر راهنمایی خواهد کرد.
اگر مردم بر اساس طرح تفصیلی ساخت و ساز کنند، قطعا تخلفات کاهش 
خواهــد یافت. ازاین رو بارگذاری طــرح تفصیلی در مراحل صدور پروانه 

ساختمانی موثر خواهد بود. آیا این اقدام صورت گرفته است؟
طرح تفصیلی شــهر یزدیک طرح تفصیلی رویایی است که مردم رعایت 
نمی کنند. ما هیچ وقت شــرایط شهر را رعایت نمی کنیم این باعث تضاد 

شده است و توانسته بازرسی را دور بزند.
پایه طرح تفصیلی باید برمبنای اطلاعات درست تر و واقعی تری باشد. این 
طرح در حال حاضر متناســب با واقعیات شهر نیست و پایه اطلاعاتی که 

طرح تفصیلی بر اساس آن ساخته شده است، آسمانی است.
باید از پایه اطلاعات قوی تولید شود که این اطلاعات باید توسط شهرداری، 

اداره راه و شهرسازی و سازمان نظام مهندسی تولید شود.

یکــی از ضروریات هوشمندســازی تبادل اطلاعات اســت، 
مقاومت هایی در این زمینه به گوش می رسد، نظر شما چیست؟

در نظامی که نظام شــفافیت اســت همه باید اطلاعات را در اختیار هم 
قراردهند. سازمان نظام مهندســی و شهرداری نباید در تبادل اطلاعات 
خساست به خرج دهند. این اطلاعات وقتی بیات شد به درد نمی خورد و 

با بازگشت دوره زمانی ارزشی نخواهند داشت.
مردم نباید علاف این موارد شــوند برای استعلام سند پروسه سختی را 
بگذرانند. اگر مشکلات امنیتی در مسیر تبادل اطلاعات احساس می شود 
باید از سامانه افتا استعلام شده و تکلیف را مشخص کنند و به این روال 

عدم شفافیت کار به جایی نخواهد رسید.

پیش بینی شما از کاهش تخلفات ساخت و ساز با هوشمندسازی 
مراحل صدور پروانه ساختمانی چیست؟

پیش بینی می شــود با اجرای طرح هوشمندســازی در فاز اول حداقل 
۳۰تا ۴۰ درصد از تخلفات ساختمانی کاهش یابد و در مراحل بعدی نیز 

دستاوردهای بهتری به دست خواهیم آورد.

برخی این اقدامات را کارهای تبلیغاتی برای دوره بعدی شورای 
شهر می دانند، نظری دراین باره دارید؟

اهــداف اقداماتی از جملــه مکانیزه کردن صدور پروانه ســاختمانی در 
درازمدت قابل دستیابی است، همین که این طرح شروع شده است، اقدام 
قابل توجهی است اما قطعا نتایج آن در دوره های بعد مشاهده خواهد شد 

بنابراین ارزش و منافع آن در این دوره ایجاد نمی شود.
رای گرفتــن از مردم ما را دربرنامه ریزی کوتاه نگر نگه می دارد. ازاین رو 
اجرای چنین پروژه هایی که در اینده به نتیجه خواهد رسید. طرح موضوع 
اجرای تراموا، لوکس گرایی برداشــت شد در حالی که نگاه من به آینده 
است. کسانی که طرح ترافیک را نوشته اند گفته اند که یزد در سال ۱۴۱۵ 
احتیاج به تراموا دارد اگر از الان شــروع نکنیم به نتیجه نمی رسیم. بحث 

مکانیزه کردن پروانه های ساختمانی نیز همین وضعیت را دارد.

هوشمندسازی مراحل صدور پروانه ساختمانی یکی 
از تصمیمات مهم استان برای کاهش تخلفات ساخت 
و ساز اســت. تخلفاتی که آینده شهر را در معرض 
مخاطره قرار داده و سیمای شهر را نازیبا کرده است. 
متولیان ســاخت و ســاز هر کدام نقش مجزایی در 
اجرای روند هوشمندسازی صدور پروانه ساختمانی 
دارند. این بســتر در ابتدای امر در شــهرداری یزد 
ایجاد شده و دستگاه های دیگر از جمله سازمان نظام 
مهندسی ساختمان نیز دراین مسیر همراه شده اند 
تا گام های مثبتی در مسیر هوشمندسازی برداشته 

شود.
در حال حاضر زیرســاخت های خوبــی برای انجام 
سیستماتیک و هوشمندسازی انجام شده است. در 

 اولین اتفاق زیرســاخت های نرم افزاری وسخت افزاری آماده شده است. 
در کنــار این موارد، داده هایی که در شــهرداری وجوددارد تفکیک و به 
اطلاعات تبدیل شــده و در سامانه ثبت شده است. این روند را شهرداری 

در چند سال گذشته در پیش گرفته و به نتایج خوبی هم رسیده است.
در ادامه گفت  و گوی نشریه پیام نظام با »مهدی فعالی« معاون برنامه ریزی 

و توســعه منابع انسانی شــهرداری یزد در این باره 
می خوانیم.

آیا اطلاعاتی که شــهرداری برای اجرای طرح 
هوشمندســازی لازم دارد، آماده سازی شده 

است؟
شهرداری زیرساخت های نرم افزاری خوبی در اختیار 
دارد و اطلاعات املاک ســطح شــهر در سیســتم 
بارگــزاری کرده اســت و ضوابط و مقــررات هم در 
سیســتم درج شده است. شهرداری بعد از چندسال 
کار توانسته اســت به اطلاعاتی دست پیدا کند که 
مردم می توانند با توجه به موقعیت ملک نســبت به 
ضوابط ساخت و ساز آن مطلع شوند که گام بزرگی 

در جهت هوشمندسازی است.

طرح هوشمندســازی صدور پروانه ظاهرا مدتی است که در 
شهرداری یزد کلید خورده اســت، دستاوردهای آن را برآورد 

کرده اید؟

هوشمندســازی صدور پروانه ساختمانی از سال ۹۵ در شهرداری یزد در 
قالب طرح دو مرحله ای کردن مراحل صدور پروانه برای اولین بار در کشور 
کلید خورد که یک مرحله برای صدور پروانه و دیگری برای صدور مجوز 

ساخت بود.
با اجرای این طرح دیتای شهر روی سیستم قرار گرفت و لایه های مختلف 
شهر که برای تصمیم گیری در صدور مجوز نیاز است، در سیستم بارگزاری 

شد و اطلاعات مکانی و توصیفی نیز در سیستم ارائه شد.
به این ترتیب قسمت های مختلف شهرداری با فرآیندی مشخص و مدون 
با این سیستم در ارتباط، در حال تعامل و صدور مجوز هستند. این اتفاقات 
در شهرداری رخ داده است اما در ادامه مسیر نیاز است که ارگان های دیگر 
در زمان صدور مجوز وارد عمل شــده و اطلاعات خود را در این سیستم 

ارائه کنند.

آیا همه این ارتباطات به صورت هوشمند انجام می شود؟
خیر، با مکانیزه کردن به نوعی در قدم اول باید با هم به صورت سیستماتیک 
ارتباط برقرار کنیم و نمی توانیم این ارتباط را هوشمند کنیم. به این ترتیب 
برای ارتباط بین دستگاه های متولی ساخت و ساز، نامه دستی لازم نیست 

و از طریق سیستم با وب سرویس استعلام انجام می شود.

مدیرعامل شرکت سهامی نمایشــگاه های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران گفت: صنعت ساختمان در کشور بیش از ۲ میلیون نفر را به اشتغال 

گرفته است و بر ۳۰۰ صنعت دیگر تاثیرگذار است.
بهمن حســین زاده نیز در رابطه با برگزاری این رویداد اظهارکرد: صنعت 
ساختمان سازی موجب رونق سایر صنایع می شود و بر بیش از ۳۰۰صنعت 

دیگر تاثیرگذار است.
وی با اشــاره به حضور فعال شرکت نمایشــگاه های بین المللی ایران در 
نمایشــگاه های خارجی ادامه داد: صنعت ساختمان کشور بازار بزرگی در 

کشورهای همسایه و اوراسیا دارد.
مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی برگزاری نمایشگاه ها را 
نخســتین گام در موضوع صادرات دانست و اظهارکرد: یکی از برنامه های 

وزارت صمت ابلاغی به شــرکت سهامی نمایشــگاه ها، توسعه صادرات 
به ۱۵کشــور همسایه، هند و چین اســت. وی حضور فعال شرکت های 
دانش بنیــان و اســتارت آپ ها در نمایشــگاه های مختلــف را از دیگر 
سیاست های اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان کرد. حسین زاده 
گفت: سالانه 6۰۰نمایشگاه در ۳۲ سامانه رسمی در کشور برگزار می شود 
که ۴۰ مورد آن در اســتان اصفهان و ۹۰ مورد تخصصی و بین المللی در 
سامانه تهران برگزار می شــود. وی۱۰ مورد از این نمایشگاه ها را مربوط 
به صنعت ســاختمان برشــمرد و تصریح کرد: به زودی نمایشگاه فنی و 
مهندســی برای بازسازی ســوریه برگزار خواهد شد. مدیرعامل شرکت 
سهامی نمایشــگاه های بین المللی کشور افزود: به دلیل تحریم ها حضور 
کشورهای خارجی در نمایشگاه های بین المللی داخل ایران کم شده است 

اما شرکت های داخلی نسبت به گذشته از این گونه نمایشگاه ها استقبال 
بیشتری می کنند که نویدبخش رونق تولید و اشتغال است.

اشتغال ۲ میلیون نفری در حوزه صنعت ساختمان

زیرساخت های مناسب شهرداری برای تحقق هوشمندسازی

کاهش 40 درصدی تخلفات ساختمانی در گام اول هوشمندسازی


